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Осветяват 
Моста в 
Бургас за 
Баба Марта и 
Националния 
празник

СТР. 4-5, 6, 12-13, 14

Ритуали, походи и концерти 
бележат 3 март – 

Деня на българщината 

ЧЕСТИТ 3 МАРТ, БЪЛГАРИ!

УВАЖАЕМИ ЧИТАТЕЛИ, СЛЕДВАЩИЯТ БРОЙ НА „ЧЕРНОМОРСКИ ФАР“ ЩЕ ИЗЛЕЗЕ НА 8 МАРТ
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ДОЦ. Д-Р 
СВЕТОСЛАВ 
ЖИВКОВ
Сплотяването 
е основната 
функция на 
националните 
празници

БУРГАСКИ 
СВЕЩЕНИЦИ: 

Не сме 
разколници
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Свещениците отговориха на нападките: Не сме разколници

СИЛВИЯ ШАТЪРОВА

Бургаски свещеници и 
миряни поискаха да не се 
отменя изборът на Сливен-
ски митрополит, а той да 
продължи от там, докъдето 
е стигнал. Те настояват да 
бъде отменена наредбата на 
Светия синод, с която го 
спира и на практика оставя 
без глас духовниците и ми-
ряните от околията. 

С писмо до Светия Синод 
те обявяват своето несъг-
ласие срещу начина, по кой-
то е спряна процедурата, и 
то в последния момент само 
заради жалби, една от които 
е на отец Евгений от Сливен.

Преди две години по по-
добен начин той пуска 
жалба и срещу избора на 
епархийски съвет. Интерес-
но е как Висшият клир вед-
нага се събира и вслушва в 
гласа на единици, а пропуска 
мнението на мнозинството.

В неделя трябваше да 
бъде т. нар. втори тур на 
изборите за митрополит 
и Светия Синод щеше да 

избира между двама канди-
дати, посочени от свеще-
ници и миряни от Сливенска 
епархия – Агатаполски 
епископ Йеротей и Кон-
стантийски епископ Миха-
ил, но часове преди да се 
съберат висшите духовни-
ци изборът бе спрян.

В последния момент бяха 
входирани две жалби, с кои-
то се настоява да бъде 
прекъснат изборът, защото 
има нарушения. Според но-
вата наредба Светият Синод 
ще трябва да избере на 12 
март нов духовен водач, но 
без да вземе под внимание 
решението на духовенство 
и миряни от епархията, а 
ще посочи митрополита. По 
този начин се нарушават 
основни принципи на уста-
ва на БПЦ, а това е автори-
тарно решение, коментират 
миряни и духовници.

Двама от митрополити-
те в Светия Синод се про-
изнесоха, че жалбите са не-
основателни. 

Този прецедент ще поз-
воли занапред и други да 

бъдат избирани така, заяви 
отец Паладий, който в мо-
мента изпълнява длъжност-
та игумен на Поморийския 
манастир „Свети Георги“. 

Клирици и миряни от 
всички околии на Сливенска 
епархия се събраха на 26 
февруари пред сградата на 
Сливенска митрополия, за 
да изразят несъгласието си 
с взетото решение на Светия 
Синод. Ден по-късно бяха 
обвинени от подалия жалба-
та отец Евгений от Сливен 
в разкол.

Всички духовници от 
Бургаска околия отговори-
ха на нападките, че са раз-
колници и членове на ДС, 
като заявиха: „Не сме раз-
колници, ние спазваме пра-
вилата и искаме да се спази 
уставът на БПЦ“, катего-
рични са те. Сред събралите 
се бяха отец Севастиян, 
отец Николай, отец Петър 
Косев от Несебър, отец 
Стоян Кралев от Царево, 
отец Паладий от Поморие. 
Всички те са участвали в 
епархийския съвет, който 

Бургаско духовенство и миряни с апел към Светия Синод: 

Ако се посочат 
двама, къде е 
демокрацията, 
е мотивът  
на миряни и 
духовници
ФОТО: АВТОРЪТ

Не заставаме 
срещу Светия 

Синод, а срещу 
решенията му, 
заявиха свеще-

ници сред които  
ръководители 

на храмове 
като отец Пе-

тър Косев, отец 
Николай, отец 
Стоян Кралев, 

отец Севастиян

ДОНА МИТЕВА

Взетото решение на 
Националния съвет на БСП 
да има избори в местните 
организации в София и 
Бургас хвърли много хора 
от столетницата край 
морето в недоумение, зара-
ди разнопосочните сигнали 
на място.

Общинският лидер Живко 
Господинов подаде оставка 
веднага след местния вот. 
Обаче при срещи със струк-
тури по места самият той 
отправя и сега намеци, че 
от същия този Национален 
съвет са разпоредили да не 
се правят резки движения 
и да не се стига до избора на 
нов лидер. Логичните изво-
ди, които някои членове на 
БСП си правят са, че или 
някой си съчинява, или че в 
самия Национален съвет има 
някакво неразбирателство.

„Взехме решения за пълен 
цикъл от избори в София и 
Бургас. Наложи се да вземем 
това решение поради неиз-
пълнение от градското 
ръководство на решения на 
националното ръководство. 
Не изключваме никого, со-
циалистите сега решават“, 
коментира в национален 
ефир Корнелия Нинова.

За Живко Господинов 
може да се каже, че зад гър-
ба си има около 7 години на 
поста общински лидер. На 
последните местни избори 
БСП вкара четирима об-
щински съветници, като 
двама от тях са от граж-
данска квота. Дали от по-
стигнатия резултат са 
доволни, или не – не се знае, 

защото няма направена 
публична оценка на резул-
татите.

Но така или иначе, ако се 
съди по твърдия тон на 
Нинова, червените в Бургас 
трябва да се оглеждат за 
нов общински председател. 
И ако на повърхността 
всичко е спокойно, то вътре 
в местните организации 
текат срещи и разговори, 
къде официални, къде не 
дотам, защото за 30 март 
е обявена общинската кон-
ференция на БСП. Засега се 
знае, че тя ще се проведе в 
хотел „България“.

Сред обсъжданите имена, 
които да сменят Живко 
Господинов, изпъква това 
на Божан Божанов, бивши-
ят зам. областен управител 
по времето на Стойко 
Танков. По настоящем 
Божанов работи в Изпъл-
нителната агенция по ри-
барство и аквакултури. 

По-прозорливите про-
виждат ръката на друг 
човек, който работи също 
там – Христо Панайотов, 
който да насочва внимание-
то към Божанов. По време 
на местните избори Пана-
йотов направи своя неза-
висима кампания. Дори част 
от агитационните му 
материали не съдържаха 
никъде обозначение, че е от 
БСП, припомнят зли езици 
от партията. Но дали са-
мият Панайотов се ползва 
със симпатии от „Позита-
но“ тепърва може да стане 
ясно.

Има още една фигура, 
която е много уважавана в 
редиците на столетницата 

в Бургас и също може да 
претендира за поста – то-
ва е бившият депутат от 
БСП Николай Тишев. Той 
бе предложен в листата за 
местните избори от мест-
ните, и според запознати, 
лично изваден от нея от 
Корнелия Нинова. Този факт 
предполага, че той самият 
има защо отново да ут-
върждава позициите си в 
партията.

Неофициални разговори 
са водени и със Станимир 
Баев, общинският съветник 
от БСП, който бе и канди-
дат за кмет от БСП. За-
местник-директорът на 
Математическата гимназия 
е отказал да се кандидати-
ра, мотивирайки се с това, 
че е достатъчно ангажиран. 
На отказа може да се напра-
ви и друг прочит: по време 
на местните избори той 
не получи никаква партий-
на подкрепа и изкара над-
преварата със свои сили. 
Това навежда на мисълта, 
че този сценарий ще се 
повтори и ако оглави об-
щинската структура. За 
никой не е тайна, че в БСП 
Бургас цари анархия и без-
времие и редиците са в 
разпад. Кой ще е човекът, 
който ще се опита да ги 
стегне предстои да видим.

Есента ще се избира и 
областен лидер на БСП. 
Стойко Танков подаде ос-
тавка и за разлика от об-
щинския – Живко Господи-
нов, чиято оставка не се 
знае дали е приета, негова-
та бе приета и поста му 
зае Тодор Байчев, бивш 
народен представител.

Кои влизат в битка за лидерското място на БСП в Бургас? 

ДОНА МИТЕВА

На 30 март няма да има 
конференция в Бургас, 
категоричен е заместни-
кът на Корнелия Нинова, 
Атанас Зафиров. Той 
потърси наш репортер, за 
да внесе яснота  каква е 
гледната точка на 
националното ръководство 
за случващото се в 
бургаската червена 
организация и материалът, 
който  публикуваме за 
евентуалните кандидати 
за общински лидер на БСП.
„За да има яснота, искам да 
подчертая, че Национални-
ят съвет прекратява  
функциите на всички 
органи, като се започне от 
председателя, мине се през 
пленума, председателите 
на основните партийни 
организации, председателя 
на движението на жените 
социалистки, ветераните, 
младежите. Всички органи 
спират да функционират. И 
се прави пълен цикъл на 
избори, такъв, какъвто ще се 
прави есента пак“, коменти-
ра той. Процесът  ще 
ръководи от работна група 
от ИБ на БСП.
По негови думи конференция-
та ще бъде до края на април. 
Като до края на март, най–
късно първите дни на април, 

трябва да минат събрания-
та в основните партийни 
организации, където да се 
направят номинации за 
овакантените постове. 
Също така организациите на 
ветераните, младежите и 
жените трябва да си 
изберат свои ръководства. 
На априлската конференция 
ще бъдат направени и 
номинациите за евродепута-
ти.
В скоро време ще бъде дадена 
пресконференция на БСП в 
Бургас. „Ще отговоря на 
всички въпроси на медиите, 

но мога да резюмирам в едно 
изречение случващото се: „За 
бургаската партийна 
организация настъпват нови 
времена. По този начин тя не 
може да продължи да 
функционира“, категоричен е 
Зафиров.
Есента отново ще има пряк 
избор, но този път не само в 
Бургас, и ще има конгрес на 
БСП, допълни той.
При прекратен мандат 
всички досегашни председа-
тели нямат право да се 
кандидатират, обясни още 
правилата Атанас Зафиров.

АТАНАС ЗАФИРОВ, ЗАМ.-ПРЕДСЕДАТЕЛ НА БСП:

На 30 март няма да има конференция, 
всички са с прекратени мандати

Атанас Зафиров (вляво) и Живко Господинов 
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МОНИКА ИЛИЕВА

Има ли уставни ограни-
чения пред Агатополски 
епископ Иеротей – игуме-
нът на поморийски 
манастир „Свети Георги“ 
– да продължи ли да 
изпълнява доскорошните 
си задължения към мана-
стирската  обител, в 
случай че не бъде избран за 
Сливенски митрополит? 
Въпрос, който си задават и 
буди тревога сред миряни-
те в община Поморие. 
Когато има овдовяване на 
митрополия, викарният 
епископ е отзоваван от 
епархията, за да бъде 
избран новият кандидат. 
Съображенията са чисто 
морални. Не бива да бъде в 
епархията, защото той 
самият е кандидат за 
митрополит. По тази 
причина Агатополски 
епископ Иеротей е в 
Рислкия манастир от 20 
януари, очаквайки избора 
на нов митрополит. Това 
обясни за „Черноморски 
фар“ (ЧФ) отец Севастиян 
Йорданов – архиерейски 
наместник на Бургаска 
духовна околия. 

Новият митрополит, 

който и да бъде избран, ще 
има правото да определи 
игумен в диоцеза на 
Сливенска епархия.

„Моята позиция и на 
всички свещеници е в 
защита на устава и 
правилата на Българската 
православна църква (БПЦ). 
Обезпокоително е наруша-
ването им. Промени се 
правят на църковен събор. 
На двамата достоизбирае-
ми кандидати - Агатопол-
ски епископ Иеротей и 
Знеполски епископ Арсений 
– не е дадено правото да се 
защитят. Касира се избора 
и се определя дата за нов“, 
обясни отец Йорданов.

Той обърна внимание, че 
и в  гражданските дела се 
дава право на защита, а 
клеветникът е съден. 
Бургаският архиерейски 
наместник подчерта 
правотата на избор и 
изрази притеснението си 
относно спазването на 
устава на БПЦ. 

Той припомни провелия 
се преди дни протест в 
Сливен, чрез който се е 
целяло чрез молитва да се 
стигне до разумно реше-
ние. На 18 февруари, в 
Сливен се проведе първият 

кръг на изборите за нов 
Сливенски митрополит. 
Изборът бе проведен в 
сградата на митрополия-
та, под председателство-
то на Варненски и Великоп-
реславски митрополит 
Йоан, който призова 
избирателите да гласуват 
по съвест и с чувство на 
отговорност за бъдещето 
на своята епархия. Гласува-
ха 42 избиратели от седем 
духовни околии. По този 
начин с 26 гласа, от 
изискуемите 22, Агатопол-
ски епископ Иеротей стана 
единият от двамата 
кандидати, които Сливен-
ска епархия предложи на Св. 
Синод за избор.

Последва касиране на 
избора и промяна в прави-
лата на БПЦ. Клирици и 
миряни от цялата страна 
откриха онлайн-петиции и 
организират подписки 
срещу решението на Св. 
Синод за касиране на 
изборите в Сливенска 
епархия и срещу скандална-
та наредба, приета от 
част от митрополитите 
в противоречие с Устава 
на БПЦ. Исканията на 
петициите и подписките 
са за отмяна на приетите 

решения, но и за възстано-
вяване на нормалния диалог 
между висшия клир и 
свещенството и миряни-
те. 

На 12 март ще бъдат 
проведени нови избори, 
митрополитът ще бъде 
избран само от представи-
телите на Св. Синод.
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е излъчил двамата претен-
денти за поста.

„Категорично настоява-
ме да бъде възстановен из-
борът. Не сме съгласни с 
Наредбата и желаем избор 
по правилата на Българската 
православна църква. Не може 
да се променят условията 
по средата на избора“, заяви 
отец Севастиян.

„В избора трябва да участ-
ва и народът, времената са 
тежки“, заяви отец Николай 
и припомни как в началото 
на 90-те години той и по-
койният митрополит Йо-
аникий са спасили от разкол-
ници целостта на Сливенска 
епархия. 

„Тези решения посягат на 
авторитета на църквата“, 
допълни отец Петър Косев.

Всички духовници са ка-
тегорични, че игумен Йеро-
тей е достоен, извървял е 
своя духовен път в епархи-
ята от 20 години. „Няма 
човек, който да каже лоша 
дума за него от всички насе-
лени места“, заявиха те.

Най-вероятно е бил и 
изборът на покойния Йоа-
никий, който е видял в него 
свой последовател.

Всички са категорични, че 
не търсят конфликти и 
вярват, че до Великия пост 
ще има нов митрополит, а 
правдата ще възтържест-
вува.

Изборът за Сливенски митрополит да продължи 
Кой ще бъде игумен на манастира в Поморие след 12 март

ДОНА МИТЕВА

Възможността да се де-
понират ядрени отпадъци 
в Странджа притесни пред-
ставителите на Българска 
асоциация за климатолечение 
и здравен туризъм, който 
от години се борят да въз-
върнат славата на този 
регион като значим за здра-
вето на хората. 

Информацията за това, 
че ядрени отпадъци може да 
бъдат заравяни в Добруджа 
или Странджа стана ясна 
от писмен отговор на ми-
нистъра на енергетиката 
Румен Радев на въпрос на 
депутата от ДПС Джевдет 
Чакъров. Той попита дали в 
националната енергийна 
стратегия ще залегне из-
граждане в България на хра-
нилище за дългосрочно съх-
ранение на отработено 
ядрено гориво. Повод за 
въпроса на депутата е анализ, 
представен в началото на 
месеца от Съвета за иконо-
мически анализи към Минис-
терския съвет.

Задълбочен преглед на ге-
оложки проучвания е показал, 

че в страната са налични 
подходящи геоложки форма-
ции за погребване на радио-
активни отпадъци (РАО), 
като гранити (в Югоизточ-
на България) и мергели (в 
Дунавската равнина), пише 
в отговора на министъра без 
да има по-подробна инфор-
мация точно за кои райони 

става въпрос. Но в Югоиз-
точна България е Странджа 
планина, а част от Дунав-
ската равнина е Добруджа.

 „Ние, от Българска Асо-
циация за климатолечение и 
здравен туризъм  от  години 
полагаме усилия за рестарт 
на климатолечението и 
развитието на Странджа 
като първия зелен и здравно-
рекреативен национален 
курорт, който да е новото 
наше зелено лице в полити-
ките на ЕС, в нашата ико-
номика и туризъм, който да 
носи добавена стойност и 
върне хората в икономиката 
и туризма на региона и няма 
да допуснем подобно загро-
бване на такава голяма зеле-
на и природна зона“, казва 
Валентин Атанасов, пред-
седател на Асоциацията.

В тази връзка  предста-
вители на БАКЗТ проведоха  
работна среща с  Пламен 
Янев - областен управител  
на  област Бургас, на  която 
изказаха своите притеснения 
от за заплахата, застраша-
ваща Югоизточна България.

„Областният управител  
се ангажира да проучи и из-
иска цялата необходима 

информация по разглежда-
ните от Министерство на 
енергетиката варианти за 
депониране на ядрени отпа-
дъци у нас. А докладът, 
който бе визиран, вече е 
свален. Само отговорът на 
министъра стои на сайта 
на Народното събрание. 
Излиза, че тези неща се кри-
ят от хората.

Тази предстояща угро-
за за два региона от стра-
ната, дори и само беглите 
перспективи, ще загробят 
хората и страната ни, 
така че американските 
Марици ще бъдат просто 
прашинка. При положение 
че Чехия, Великобритания, 
а и други страни отказват 
да се депонират на тяхна 
територия ядрени отпа-
дъци, ние защо трябва да 
го правим? 

За страната ни реклама 
като „бунище на ядрени 
отпадъци“ не е  необходима. 
Искрено се надяваме това да 
не се случи. Не говорим дори 
за това, дали ще е Странджа 
или Сакар, а става дума за   
това, че те са част от Юго-
източния район на България“, 
обобщи Атанасов.

„
При положение 
че Чехия, Вели-
кобритания, а и 
други страни 
отказват да се 
депонират на 
тяхна терито-
рия ядрени 
отпадъци, ние 
защо трябва да 
го правим?

Валентин Атанасов, 
БАКЗТ

Поморийски манастир „Св. вмчк Георги Победоносец“

ЧЕРНОМОРСКИ ФАР

С ускорени темпове се 
изгражда новият мост на 
пътя Царево – Ахтопол. 
Строителството се 
изпълнява в заложените 
срокове и при непрекъснат 
контрол от служители-
те на Областно пътно 
управление Бургас. В мо-
мента се монтират на-
длъжните греди и на 
втория стълб на новото 
съоръжение. По договор 
съоръжението трябва да 
е готово до 15 април. 
Целта е движението по 
него да бъде пуснато пре-
ди старта на летния 
туристически сезон. По 
трасето на третокласния 
път III-9901 преминава 
целият трафик към Юж-
ното Черноморие и е ос-
новна пътна връзка с 
Варвара, Ахтопол, Сине-
морец и Резово.

Първият етап от из-
граждането на моста е 
приключил, като са завър-
шени стълбовете и усто-
ите на моста, излети са 
и стоманобетонните 
пилоти. Те са основата 
на мостовата конструк-
ция и са с дължина между 
17 и 25 м в различните 
части на съоръжението. 
За повишаване на устой-
чивостта му са приложе-
ни технологични решения, 
които да не позволяват 
подкопаване на основите 
му при повишаване ниво-
то на реката. Изградени 
са пилоти, които навлизат 
в здрава скала и това пра-
ви съоръжението по-
устойчиво. След монти-
ране на надлъжните греди 
предстои да бъдат излети 
пътната и преходните 
плочи, да се изградят 
тротоарните конзоли и 
отводняването.

Ще стане ли Странджа депо за ядрено гориво До средата на април ще е 
готов новият мост на пътя 
Царево – Ахтопол



Гвардейците на Електрото за честта 
Ритуали и принципи. Момчетата вярват, че са част от отряд-символ на българската държава
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ГЕОРГИ РУСИНОВ

Винаги по големите 
бележити дати в Бургас 
едни момчета придават 
изключителна тържест-
веност на събитията. 
Това са гвардейците от 
ПГЕЕ „Константин Фо-
тинов“, които заедно с 
училищния духов оркестър 
работят в унисон за радост 
на стотиците малки и 
големи бургазлии, които 
се радват на изпълненията 
им. 

Преди националния 
празник – 3 март, се срещ-
нахме с две от момчетата 
от гвардейския отряд, 
намерихме ги в разгара на 
подготовката им, когато 
те трескаво се готвеха за 
поредни участия. Коман-
дирът на IV Ученически 
гвардейски отряд Иван 
Кьосев и гвардеецът Си-
меон Симеонов. Много 
добро впечатление напра-
виха веднага с доброто си 
възпитание, дисциплини-
раността и ентусиазма, 
с който отговаряха на 
въпросите ни. 

„За мен е голяма гордост 
и чест, тъй като винаги 
съм бил родолюбец и па-
триот. Много е важно да 
съществуват такива 
организации като Младеж-
ките гвардейски отряди, 
които са общо 19. За мен 
е много патриотично, 
кара ме да се чувствам 
горд, радвам се, че излиза-
ме да маршируваме на 
всички големи празници. 
Хората ни се радват. По 
този начин според мен 
пазим националния дух. 
Според мен задача за нас, 
младите, е да запазим 
българското в себе си и 
нашите български тради-
ции“, отговори Иван.

Симеон се съгласява с 

думите му и добавя:
„Учат ни на голяма 

дисциплина, защото все 
пак никой, който е дошъл 
тук, не е бил подготвен. 
Трябва да ни научат. Учас-
тието ми в отряда е цел 
и проява на патриотизъм.

Представителният 
блок впечатлява със своя-
та визия и изпълнения и 
затова е включен във 
всички училищни меро-
приятия и градски тър-
жества. Често е търсен 
за участия както от 
Община Бургас, така и от 
други общини от областта. 
Командирът на отряда не 
помни вече колко прояви 
са имали за петте години, 
в които той е част от 
гвардейците, а от 2 годи-
ни и половина ги и е техен 
водач. Иван обаче сподели 
най-интересните негови 
срещи, които е имал през 
това време.

Среща  
с професионалните 

гвардейци впечатлява 
учениците

„Най-важните, които 
в момента ми изникват в 
съзнанието, са посещение-
то при президента на 
Република България, посе-
щението ни при Симеон 
Сакскобургготски и посе-
щението ни при Нацио-
налната гвардия на Репу-
блика  България  през 
2022-ра на 6 май. Усещане-
то от срещата с гвардей-
ците беше невероятно. 
Когато застанеш до тези 
български мъже, които са 
толкова снажни, красиви 
в униформите си, ти се 
чувстваш още по-горд, че 
си българин и можеш само 
да взимаш пример от тях, 
за да запазим българското 
в себе си. На президента 

Румен Радев пък думите 
му бяха, че той също е горд, 
че съществуват такива 
организации като Младеж-
ките гвардейски отряди. 
Какво друго лично ни каза 
аз нямам спомен, защото 
тогава командир беше 
Иван Станев. Но наисти-
на ни окуражи за това, че 
има млади момчета като 
нас, които да поддържат 
този родолюбив дух“,казва 
дванадесетокласникът. 

Трети март

Какво представлява за 
тях Трети март. Това 
попитахме Иван и Симеон, 
които без колебание зая-
виха, че това е най-важна-
та и най-светлата дата 
в историята ни. Младе-
жите бяха запознати с 
полемиките дали именно 
тя трябва да е национал-
ният ни празник, но и 
двамата бяха категорич-
ни, че не трябва да се 
променя. 

„Трети март е една 
много важна, ако не и най-
важната дата в нашата 
история. На нея се под-
писва Санстефанският 
мирен договор след осво-
бождението на България. 
Дали е добра, или лоша, за 
мен трябва да си я праз-
нуваме, защото какво 
по-хубаво от това да 
получиш свободата си“, 
посочи Симеон.

„Тази дата показва не-
примиримия дух на бълга-
рина и затова е най-важна-
та и уникалната в нашата 
история.“ Това заяви пък 
Иван. 

„500 години под робство, 
но на паметния връх Шип-
ка една шепа хора успява 
да сломи османците, за да 
може да дойде помощта 
от руснаците и ние бъл-

Момчетата показват страхотна дисциплина               ФОТО: ГЕОРГИ РУСИНОВ

Репетиция пред зоркия поглед на ръководителя Николай Драгиев           ФОТО: ГЕОРГИ РУСИНОВ

Гвардейците на Електрото поддържат форма с чести марширувания в двора на училището
ФОТО: ГЕОРГИ РУСИНОВ

СЪОБЩЕНИЕ

Във връзка с изискванията на чл. 29 от Наредба № 5 от 23.01.2014 
г. за регулиране на цените на топлинната енергия, издадена от 
Комисията за енергийно и водно регулиране (КЕВР) и поради 
изтичане на едногодишния регулаторен период (01.07.2024- 
30.06.2025 г.), “Топлофикация Бургас” АД оповестява, че ще 
внесе предложение в КЕВР за утвърждаване на цени на топлин-
ната енергия през следващия регулаторен период с начало 
01.07.2024 г. в размер на 90,44 лв/MWh без ДДС, предвид 
действащите цени на горивата в момента.

ПОКАНА
за свикване на редовно Общо събрание на Сдружение 

„Черноморска колоездачна лига” 

Изпълнителния комитет /Управителния съвет/ на Сдружение 
„Черноморска колоездачна лига” на основание чл.26 от ЗЮЛНЦ 
свиква редовно Общо събрание на 3.04.2024 г. в 10 часа в 
к.к.Слънчев бряг, Хотел „Централ Плаза“ Вх.А, ап.9, при следния 
дневен ред: 

1. Промяна на наименованието на Сдружение „Черноморска 
колоездачна лига”

2. Промяна на адреса на седалището и адреса на управление 
на Сдружение „Черноморска колоездачна лига”

3. Освобождаване на членовете на досегашния Изпълнителен 
комитет /Управителен съвет/

4. Избор на нов Изпълнителен комитет /Управителен съвет/
5. Освобождаване на досегашните председатели на Сдруже-

ние „Черноморска колоездачна лига” и избор на нов
6. Приемане на промени в Устава на Сдружение „Черномор-

ска колоездачна лига”
7. Вземане на решение за кандидатстване за членство в 

Българска федерация по колоездене /БФК/
8. Разни
При липса на кворум на основание чл.27 от ЗЮЛНЦ събра-

нието ще се проведе същия ден в 11 часа, на същото място и 
при същия дневен ред.”

Георги Стефанов Енчев – Председател

СДРУЖЕНИЕ НА ЛОВЦИТЕ И РИБОЛОВЦИТЕ ЛОВНО
РИБАРСКО ДРУЖЕСТВО “ОРЛОВИЦА”- гр. СРЕДЕЦ

О  Б  Я  В  А

    Управителния съвет на Ловно Рибарско Дружество “Орло-
вица” гр. Средец , на основание чл. 26 от ЗЮЛНЦ свиква Общо 
събрание на 19.04.2024 г. от 18:00 часа в зала №1 на Община 
Средец гр. Средец при следния  Дневен ред : 1.Отчет за дейност-
та на Сдружението за изминалия период; 2.Отчет за финансово-
то състояние; 3.Приемане на бюджет за 2024 год.; 4.Избор на 
УС.;5.Избор на КС.;6. Други.

ОБЯВА

На основание чл.4 ал.2 от Наредбата за условията и реда за 
извършване на оценка на въздействието върху околната среда, се 
уведомяват всички заинтересовани лица относно инвестиционно-
то предложение: 

ЖИЛИЩНА  СГРАДА в ПИ 57491.601.167  , УПИ XXXV-167 кв.19 
от кв .Каменар, гр. Поморие.

Възложител на проекта е „ЕФИЛИЗ“ ООД – Ефим Биберман
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и гордостта да пазиш българското
гарите отново да сме 
свободни, за да се стигне 
до подписването на Сан-
стефанския договор на 
Трети март година по-
късно. Според мен в днеш-
но време все още има па-
триотизъм и няма лошо 
в това. Щом млади мом-
чета като нас, които 
тепърва започват да се 
изграждат като личности, 
а сме 30 човека в този 
гвардейски отряд, значи 
всеки един от нас го носи 
в сърцето си и извършва 
тази работа с чест и гор-
дост“, поясни командирът 
на гвардейците.

Началото

Началото си IV Учени-
чески гвардейски отряд 
води от вече далечната 
учебна 2010/2011 година 
по идея на Мария Киряко-
ва, учител по история и 
цивилизация, и с подкре-
пата на дългогодишния 
директор на професионал-
ната гимназия Коста 
Папазов се сформира нова 
извънкласна форма – „Пред-
ставителен блок на гим-
назията“. За ръководител 
е определен преподавате-
лят по физкултура Аспа-
сия Петкова. След нея 
ръководството му е пое-
то от колегата ѝ Таня 
Димитрова, която е до 
тях в първите им стъпки 
като гвардейци. 

Към момента нейните 
колеги по физическо въз-
питание и спорт Николай 
Драгиев и Петър Бакалов 
са приели за своя лична 
мисия работата с учени-
ците, които са част от 
гвардейския състав към 
ПГЕЕ.

По същото време е съз-
даден и духовият оркестър 
от утвърдения учител по 
музика Симеон Стайков. 

Диригент на II ученически 
гвардейски оркестър в 
момента е неговият син 
– ст. сержант Стайко 
Стайков от Транспортен 
батальон Бургас.

По инициатива на Де-
нислава Ангелова, предсе-
дател на Асоциация „До-
косни дъгата“ и автор на 
инициативата за създа-
ване на ученически гвар-
дейски отряди и учениче-
ски гвардейски оркестри, 
съществуващите отряд 
и оркестър към Професио-
нална гимназия по елек-
тротехника и електро-
н и к а  „ К о н с т а н т и н 
Фотинов“ - Бургас стават 
съответно IV ученически 
гвардейски отряд и II 
ученически гвардейски 
оркестър.

Изявите на „Предста-
вителен блок на гимнази-
ята“ и усърдието на ръко-
водството на училището 
са повода на церемонията, 
с която представителния 
блок се превъплъщава в 
гвардейски отряд.

„Уважаеми гвардейци на 
ПГЕЕ, в ръцете си държи-
те осветеното знаме, 
светинята, която е дава-
ла и дава сила и стимул на 
народите да вървят след 
нея и да правят чудеса от 
храброст. Дръжте се здра-
во за българската земя, за 
великия български дух. 
Търсете и съхранявайте 
българските традиции, 
носете с гордост този 
флаг и своята национална 
принадлежност – българ-
ска.“ 

Тези думи са изречени в 
знак на благодарност от 
дългогодишния директор 
на гимназията Коста Па-
пазов след тържествената 
церемония по освещаване 
и връчване на знамето на 
четвърти ученически 
гвардейски отряд и там-

бурмажора на Втори 
ученически гвардейски 
оркестър на 3 юни 2018 г. 
в Бургас.

От ученическата 
гвардия към 

професионалната 
армия

От единия от сегаш-
ните ръководители на 
отряда Николай Драгиев 
разбираме, че няколко от 
момчетата вече са реши-
ли да кандидатстват във 
военни училища. Според 
него това се дължи имен-
но на участието им в 
училищния гвардейски 
отряд, дисциплината, 
която са развили и жела-
нието да пазят българския 
дух. 

„За мен не е изненада, 
защото именно участие-
то при гвардейците им 
дава шанс да се отличат 
от останалата маса. Ни-
как не са малко през годи-
ните момчетата, които 
изявяват желание да са при 
нас. Обикновено започват 
от 8 клас и продължават 

до 12-и. Но както в отря-
да, така и в оркестъра има 
текучество“, каза учите-
лят.

Той е радостен от факта, 
че винаги, когато има 
манифестации като тази 
за 24 май, Гергьовден, или 
някои други големи праз-
ници, гвардейският отряд 
и училищният духов ор-
кестър са в началото на 
шествието.

„Работят страхотно 
и когато са едно цяло, 
тържествеността, която 
придават на събитията е 
голяма и вълнуваща“, по-
сочи Драгиев.

Не пропусна и да споде-
ли огромното уважение, 
което гвардейците имат 
към Коста Папазов.

„Днес (б.а. - понеделник) 
го срещнахме до ДНА, 
когато отивахме за учас-
тие. Отрядът веднага 
спря, изпълни командата 
за почест и свалиха шап-
ки. Много вълнуваща 
среща бе, както за г-н 
Папазов, така и за нас с 
момчетата“, завърши 
ръководителят.

Паметна визита в Президентството        ФОТО: ПРЕЗИДЕНТСТВО

Командирът на училищната гвардия Иван Кьосев (вдясно)  
и Симеон Симеонов (вляво) определят 3 март като най-светла-
та дата     ФОТО: ГЕОРГИ РУСИНОВ

ЧЕРНОМОРСКИ ФАР

Програмата за 3 март, 
подготвена от Община 
Бургас и партньори, 
съдържа още официални 
ритуали, авто-мото 
поход, артбазар, два 
концерта и кинопрожек-
ции за паметните 
събития и договори от 
края на 19. век, белязали 
нашата история.

На 3 март от 10:00 до 
16:00 ч. Етнографска, 
Историческа, Археологи-
ческа, Природонаучна 
експозиция на РИМ - Бур-
гас и БХГ „Петко Задгор-
ски“ ще приемат посети-
тели при вход свободен.

3 МАРТ (НЕДЕЛЯ)

10:00 часа
От Морска гара – Бургас, 
по ул. „Булаир“, бул. 
„Демокрация“, бул. 
„Стефан Стамболов“,
кв. „Ветрен“, гр. Българо-
во
Авто-мото поход 
„Българовско шествие 
3-ти март“
Организатор: Пламен 
Карашев
 
10:00 – 17:00 часа
ул. „Алеко Константи-
нов“
Бургаски артбазар
 
11:00 часа
пл. „Атанас Сиреков“ 
Ритуал по издигане на 
националния флаг на 
Република България, 

флаговете на Европейския 
съюз и Община Бургас
Молебен за благоденстви-
ето на България
 
11:30 часа
Паметник на загиналите 
в Руско-турската 
освободителна война 
1877 – 1878 г.
Заупокойна молитва за 
загиналите за Освобожде-
нието на България от 
османско иго
Тържествен ритуал по 
полагане на венци и 
цветя и отдаване на 
военни почести
 
Паметна плоча на ген. А. 
М. Лермонтов (ул. 
„Лермонтов“ №15)
Паметник на руския 
лазарет (Приморски парк)

Полагане на венци и 
цветя

12:30 часа
пл. „Св. св. Кирил и 
Методий“
КОНЦЕРТ „РОЖДЕСТВО НА 
СВОБОДАТА“
С участието на Нацио-
нално училище за фол-
клорни изкуства „Филип 
Кутев“ – гр. Котел
Водещи: Невена Цанева и 
Христо Хр. Симеонов
Сценарий и режисура: 
Христо Симеонов
 
17:00 часа
Център за съвременно 
изкуство и библиотека 
– Бургас

Конферентна зала „Акад. 
Константин Петканов“
Киновечер в библиотека-
та
Прожекция на филма „Под 
игото“ (1952 г.)
Историческа драма по 
едноименния роман на 
Иван Вазов
Сценарий: Павел Спасов, 
Георги Крънзов
Режисьор: Дако Даковски
Музика: Филип Кутев
В ролите: Мирослав 
Миндов, Лили Попивано-
ва, Петко Карлуковски, 
Васил Кирков,
Петър Димитров, Ганчо 
Ганев, Стефан Пейчев, 
Константин Кисимов, 
Иван Димов, Георги 
Раданов

18:30 часа
Прожекция на филма 
„Свобода или смърт” 
(1969 г.)
Историческа драма
Сценарий: Васил Попов
Режисьор: Никола Корабов
В ролите: Милен Пенев, 
Коста Цонев, Кирил 
Господинов, Стефан 
Илиев, Апостол Карами-
тев и др.
  
7 МАРТ (ЧЕТВЪРТЪК)
 
10:00 часа
Културен дом НХК
Празничен концерт 
„Пазители на българския 
дух“
Организатор: „Съюз на 
пенсионерите 2004“ – 
Бургас

Програмата в Бургас за Националния празник 
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Младите хора са онези, 
които дават надежда на 
поколенията не само за 
продължаване на рода, но 
и за съхранение на тради-
циите, историческата 
памет и най-вече родовата. 
С такъв млад човек се сре-
щаме в wниверситет „Проф. 
д-р Асен Златаров“ – Бур-
гас. Тодор Тодоров учи там 
„История и философия“. 
Преподавателите и със-
тудентите му го познават 
като родолюбeц, краен 
почитател на делото на 
Васил Левски. Освен това 
младият мъж се гордее, че 
е бургазлия:

„Да,  

четвърто поколение 
бургазлия

съм. Предците ми идват 
от Одринска Тракия и се 
заселват в квартал „Побе-
да“. Къщата ни, в която 
живея и до днес, е завърше-
на през 1920 година. Пра-
дядо ми Сотир е първият 
кмет на „Победа“. Той е 
учил децата си, че когато 
ти направят злина, тряб-
ва да отвърнеш с добрина. 
По майчина линия родът 
ми е от Пазарджик, дядо 
ми е служил 26 години на 
Родината, а неговата пра-
баба Варда е помагала на 
тайните комитети. Ге-
орги Бенковски е отсядал 
в тяхната къща, а Васил 
Левски се е криел в пещите 
им от заптиетата“, оч-
ертава корените си мла-
дият бургазлия, които 
наистина му дават осно-
вание да бъде от онези 
българи, които гордо 
вдигат знамето на Роди-
ната. Но същевременно е 
и здраво стъпил на земята, 
познаващ добре реалността 
и ежедневието у нас.

Макар с усилие, признава 
фактите такива, каквито 
са: „В наши дни е много 
трудно да си родолюбец, 
когато живееш в меркан-
тилни времена без ценнос-
ти и добродетели и когато 
материалното доминира 
над духовното. Държавата 
ни е окупирана – на „вид“ 
от българи, а по убеждение 
чуждопоклонници. Освен 
че трябва да се борим с 
прогнилите институции, 
човек се бори и със заспало-
то общество. 

Има изкривяване на 
идеалите

 Те са с цел придобиване 
на дивиденти и влияние. 
Имам предвид политически 
партии, научни работни-
ци и медии. Вместо да се 

търси най-доброто за 
страната ни, се пропаган-
дират чужди идеологии“, 
изразява мнението си 
младежът. Това, което го 
заобикаля обаче, в никакъв 
случай не му пречи заедно 
с приятелката си да съз-
даде Фондация „Гордите 
българи“ и да развива дей-
ност чрез нея. 

„Имаме голяма подкрепа 
от преподавателите и 
много от студентите. 
Най-вече има две дами, на 
които дължим голяма бла-
годарност – декана на 
Факултета по обществе-
ни науки проф. Румяна 
Папанчева и проф. Диана 
Радойнова, които много 
ни подкрепят“, разказва 
студентът.

Фондацията са я създа-
ли с основна цел: 

Изграждане на  
паметник на Васил 

Левски в Бургас

„Ние сме убедени и вяр-
ваме, че Апостола заслу-
жава достоен за живота 
и делото му паметник. 
Искаме да оставим за по-
коленията напред този 
израз на благодарност и 
признателност. Защото 
без подвига и саможерт-
вата на Левски България 
нямаше да я има. 

Но фондация „Гордите 
Българи“ не е основана само 
с тази цел, а да възражда 
българския дух и традиции, 

с всякакви родолюбиви 
дейности. За всяко следва-
що поколение да помни, 
никога да не забравя кои 
сме ние и колко велик народ 
сме“, разпалено говори 
младежът.

Избрали сме паметникът 
на Апостола да бъде изгра-
ден с дарителски средства 
по 2 причини: Първо, за да 
се събуди обществото, да 
го обединят в една обща 
благородна кауза, за да се 
гордее всеки, че е дал своя 
принос, за да стане възмо-
жен паметникът, и второ: 
„Не искаме различни партии 
и формации да си припишат 
заслугите за построява-
нето, а досега толкова 
години никой от тях да 
не е подел такава иници-
атива. Паметникът ще 
бъде с внушителни разме-
ри и няма да е просто 
фигура, а цяла композиция. 
Сумата на пръв поглед не 
е никак малка, но вярваме, 
че с общи усилия ще успе-
ем. Затова и създадохме 
дарителска сметка, за да 
бъде всичко ясно и про-
зрачно“, казва Тодор То-
доров и подчертава: 
„Левски е с основна заслу-
га за нашето освобождение 
и оцеляването ни като 
народ. Той създава БРЦК 
с цел – освобождението на 
България от османско 
робство. Организацията 
му е била на световно 
ниво. Вдъхновил е много 

велики личности за рево-
люция със своя ум, прони-
цателност и готовност 
за саможертва в името на 
Родината.“

В навечерието на На-
ционалния празник насоч-
ваме разговора към 

датата Трети март

и нейното място в памет-
та и живота на редица 
поколения българи: „Наше-
то мнение е, че има голямо 
изкривяване на историче-
ските факти. Не можем 
да отречем помощта на 
Русия  за Освобождението 
и не трябва това да се 
изтрива от националната 
и историческата ни памет. 
Небивалиците, които се 
пропагандират, са поли-
тически прийоми, заради 
войната между Русия и 
Украйна.Трябва да се има 
предвид, че нашата поли-
тическа „класа“ е зависима 
от политиките на „вели-
ките сили“. Да не забравя-
ме, че нашите „приятели“ 
англичаните са подкрепя-
ли и са си „затваряли очи-
те“, когато по нашите 
земи се е проливала невин-
на кръв, както те са про-
ливали кръв в Индия. А 
сега те говорят за човечност 
и човешки права!“, прави 
исторически препратки 
Тодор.

„Ергенът“, „Един за друг“, 
„Кухня от ада“ и какви ли 

не реалити шоута пълнят 
разговорите на младите 
хора, част от които тър-
сят своите съвременни 
герои за подражание, но не 
печелят такива като То-
дор: „Факт е, че 

сегашното младо 
поколение не е възпита-

но в родолюбие 

Основна роля за това 
имат на първо място ро-
дителите, държавата в 
лицето на Образовател-
ното министерство и 
преподавателите. Позво-
лява се на всеки втори да 
пише учебници и помагала 
с „изкривена история“ и с 
цел печалбарство. И тук 
отново говорим за залича-
ване на родовата ни памет“.

Студентът признава, 
че често възникват спо-
рове между него и препо-
давателите му за това 
колко стара и велика е 
нашата страна. Това с 
колко българите са допри-
несли за културния циви-
лизационен свят. „Други-
те ми спорове са свързани 
с нашето възраждане, за 
приноса на нашите възро-
жденци в световен мащаб 
– Левски, Ботев, Раковски, 
Отец Паисий и др. И не на 
последно място, спор за 
това, че те отричат, че е 
имало робство (безправие, 
масови екзекуции, насил-
ствено помюсюлманчване 
и всякакви зверства срещу 
българския християнски 
народ)“,обяснява бъдещи-
ят историк.

Поклон. Младият мъж мечтае да издигне паметник на Апостола в Бургас

Тодор Тодоров, студент, Фондация „Гордите българи“:

Без подвига и саможертвата на 
Левски България нямаше да я има

За втори път 
Тодор и негова-
та приятелка 
организират 
базар, който 
се проведе в 
понеделник 
и вторник. 
Средствата 
от него са за 
изграждането 
на паметник 
на Апостола в 
Бургас
ФОТО: ЛИЧЕН АРХИВ

Тодор бе водач на групата коледари, която на Игнажден нарича 
за здраве и благоденствие в университета

Момент от студентския живот                     ФОТО: ЛИЧЕН АРХИВ

Среща на поколенията



Преди две седмици 
дългогодишният 
директор на Дър-

жавно горско стопанство 
– Айтос инж. Сахак Саха-
кян предаде поста на за-
местника си инж. Георги 
Николов. На 22 февруари 
новоназначеният директор 
проведе първа среща с 
кмета Васил Едрев и кме-
товете на всички населе-
ни места в община Айтос 
по щекотливата тема – 
дървата за огрев за мест-
ното население. На сре-
щ а т а  п р и с ъ с т в а  и 
зам.-кметът Калоян Ка-
лоянов. 

Отрано кметовете и 
Николов търсят решение, 
за да избегнат евентуал-
ните бъдещи проблеми, 
свързани с осигуряването 
на дървесина за топлото 
на домакинствата. „На-
меренията ни са да подо-
брим организацията за 
доставката на дървесина, 
тъй като миналата годи-
на имаше недостиг. Зато-
ва реагираме своевременно, 
още през февруари. За да 
може към края на м. сеп-
тември, когато търсене-
то на дървесина е най-
голямо, проблемът да има 
решение. За да няма напре-
жение и всяко домакинство 
да си получи дървата за 
огрев“, коментира тема-
та пред НП Николов.

Той информира кмето-
вете с какви количества 
дървесина разполага гор-
ското, с цел по-енергична 
организация, предвид 
факта, че заявления се 
подават до края на месец 
март. Николов призна, че 
ресурсът, с който разпо-

лагат, е ограничен, зато-
ва е и срещата с кмето-
вете – за да могат по 
места да си разпределят 
квотата. А едва когато 
списъците пристигнат в 
горското стопанство, 
тогава може да бъде опре-
делено максималното 
количество дървесина за 
едно домакинство. Той 
съобщи още, че по-голяма 
сеч предстои около селата 
Раклиново и Тополица.

На срещата с кметове-
те се очерта и сериозният 
проблем с транспортира-
нето на дървесината. 
„Това е разковничето, 
което определя цената до 
крайния потребител, но 
ДГС-Айтос няма отно-
шение към транспорта. 
Всяка фирма сама опреде-
ля цената за кубик“, заяви 
още Николов. 

Въпросът касае кмето-
вете на населени места, 
които уговарят транс-
порта, а в района той се 
извършва най-вече от 
местни фирми. Бяха пред-
ложени различни идеи за 
доставка, с цел крайната 
цена за домакинствата да 
бъде по-ниска. С мотива 
всички в селото да плащат 
поравно, независимо кога 
и откъде е дошла дърве-
сината, Юсеин Юсеин – 
кмет на Черна могила, 
сподели иновативната 
идея за осреднена цена на 
транспорта. Подкрепи го 
кметът на Черноград 
Юмер Иляз, който също 
настоя да се търси „сред-
ната точка“, за да няма 
ощетени. Подходът към 
„осредняването“ ще бъде 
съпроводен с разяснител-

на кампания, за да е ин-
формирано населението 
как точно се калкулира 
крайната цена за дърве-
сината. 

В момента интересът 
към закупуването на дър-
ва за огрев е голям, потвър-
диха кметовете. Според 
Щерион Щерионов – кмет 
на Съдиево, само за час в 
селото са попълнени 100 
заявления. Част от хора-
та вече са получили дърва 
за огрев, затова кметът 
Васил Едрев настоя за 
точна и ясна обобщена 
информация – какво ко-
личество дърва за дома-
кинствата в общината 
са необходими за предсто-
ящия отоплителен сезон.

„До 1 март кметовете 
да представят в Общи-
ната информация за ко-
личествата дърва за огрев, 
необходими за всяко насе-
лено място. Тогава ще е 
ясно каква е необходимост-
та спрямо квотата. За да 
търсим решение при 
евентуалния недостиг“, 
нареди кметът.

ДГС-Айтос и Община-
та ще работят заедно, за 
да бъдат избегнати бъде-
щи проблеми с недостига 
на дърва за огрев, комен-
тира за НП кметът.

По време на срещата 
стана ясно още, че от 20 
февруари цената на дър-
весината пада с 20%. От 
миналата седмица цената 
на кубик цер и дъб вече е 
66 лв., с 12 лв. по-ниска от 
досегашната. Кубик габър, 
бук, полски габър и мъждрян 
е 54 лв., а кубик акация – 47 
лв.

НП
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Директорът на ДГС – Айтос Георги Николов на среща с кметовете –  
за новите цени и количествата дървесина 

Новият дирек-
тор Георги Ни-
колов в разговор 
с кметовете на 
Съдиево Щерион 
Щерионов, на 
Чукарка – Севим 
Мустафа, и 
кметският 
наместник на 
Лясково Енчо 
Бакалов

Отрано кметът Васил Едрев, кметовете на селата и Николов търсят решение на проблема с 
дървата за огрев

Зам.-кметът 
Калоян Калоя-

нов и кметове 
на населени 

места по вре-
ме на дискуси-

ята

Кметовете на Черна могила – Юсеин Юсеин, на Поляново – Ферад Тахирюмер, на Карагеоргиево – Метин 
Латифов и на Мъглен – Межди Ахмед (от ляво надясно, на първия ред) и кметовете на Дрянковец –  
Мухарем Ахмед и Малка поляна – Адем Аптула са готови да докладват необходимите количества дърва

Горското и Общината отрано търсят 
решение за доставката на дърва за огрев
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Най-добрите на общинския конкурс  
за поезия „Моята България 2024” 

На 22.02.2024 г., в Акто-
вата зала на СУ,,Никола 
Йонков Вапцаров“ гр. 

Айтос се проведе Общинският 
конкурс за поезия „Моята 
България 2024“. Участниците 
в конкурсите се състезаваха 
в четири възрастови групи:

 – I-II клас
 – III-IV клас
 – V-VII клас
 – VIII-XII клас
Компетентно жури в 

състав: 
 – Надежда Кръстева – 

учител по български език и 
литература в СУ „Христо 
Ботев” гр.Айтос

 – Димитър Станчев – 
старши учител по български 
език и литература в СУ 
„Н.Й.Вапцаров” гр.Айтос 

 – Росица Рачева – старши 
учител по български език и 
литература в ОУ „Христо 
Ботев” с. Пирне

 – Женя Дражева – учител 
по български език и литера-
тура в ОУ „Христо Ботев” 
с. Мъглен

 – Красимира Сотирова 
– учител по български език 
и литература в ОУ „Св.св. 
Кирил и Методий” с. Кара-
георгиево

 – Йорданка Йорданова – 
учител по български език и 
литература в ПГСС „Златна 
нива” гр.Айтос

 – Красимира Татарова 
– учител начален етап на 
основното образование в ОУ 
„Атанас Манчев” гр.Айтос

 – Красимира Георгиева – 
старши учител по български 
език и литература в ОУ 
„Светлина” с. Тополица

класира участниците в 
отделните възрастови групи:

Индивидуални изпълнители:
Възрастова група I – II клас
1. място – Асу Исмаил 

Кязим – стихотворение „Бъл-

гари“, ръководител: Лиляна 
Стойнова, ОУ „Св. в. Кирил 
и Методий“ с. Карагеоргиево;

1. място – Николай Дими-
тров Каменов – стихотворение 
„Възпоменания от Батак“, 
ръководител: Димитринка 
Михова, СУ „Н.Й. Вапцаров“ 
гр. Айтос;

2. място – Никола Ваклинов 
Беширов – стихотворение 
„Шепотът на планините“, 
ръководител: Янита Пепе-
лянкова, ОУ „Светлина“ с. 
Тополица;

3. място – Радина Хариза-
нова Кърмаджиева – стихо-
творение „Възпоминания от 
Батак“, ръководител: Милена 
Ангелова, СУ „Христо Ботев“ 
гр. Айтос.

Възрастова група III – IV 
клас

1. място – Елизара Миросла-
вова Маринова – стихотворение 
„Българка е!“, ръководител: 
Албена Кишишева, СУ „Христо 
Ботев“ гр. Айтос;

1. място – Мирай Сали 
Ружди – стихотворение „Бъл-
гария“, ръководител: Есенгюл 
Ибрям, ОУ „Св.Св. Кирил и 
Методий“ с. Карагеоргиево;

2. място – Станка Мария-
нова Иванова – стихотворе-
ние „Мечтая“, ръководител: 

Мима Георгиева, ОУ „Христо 
Ботев“ с. Пирне;

2. място – Симеон Митков 
Симеонов – стихотворение 
„Следи на Апостола“, ръководи-
тел: Красимира Татарова, ОУ 
„Атанас Манчев“ гр. Айтос; 

3. място – Назлъ Хасан 
– стихотворение „Моята 
страна“, ръководител: Нуртен 
Ахмед, ОУ „Христо Ботев“ 
с. Мъглен;

3. място – Валентина 
Ваклинова Беширова – сти-
хотворение „Като Левски“, 
ръководител: Руска Тодорова, 
ОУ „Светлина“ с. Тополица. 

Възрастова група V-VII клас
1. място – Юлияна Никола-

ева Калчева – стихотворение 
„България“, ръководител: 
Минка Ангелова, СУ „Христо 
Ботев“ гр. Айтос;

1. място – Бисер Николаев 
Андреев – стихотворение 
„Възпоминания от Батак“, 
ръководител: Красимира 
Георгиева, ОУ „Светлина“ с. 
Тополица; 

2. място – Мерве Мурад Яшар 
– стихотворение „Наричат 
ме България“, ръководител: 
Росица Рачева, ОУ „Христо 
Ботев“ с. Пирне;

2. място – Селен Топал – 
стихотворение „Древна кръв“, 

ръководител: Радостина Янева, 
ОУ „Христо Ботев“ с. Мъглен; 

3. място – Рая Огнянова 
Милякова – стихотворение 
„Хаджи Димитър“, ръково-
дител: Галя Стоянова, СУ 
„Н.Й.Вапцаров“ гр. Айтос;

Възрастова група VIII-
XII клас

1. място – Катя Димчова 
Миткова – стихотворение 
„Към Родината“, ръководител: 
Йорданка Йорданова, ПГСС 
„Златна нива“ гр. Айтос; 

1. място – Звезделин Николов 
– стихотворение „България“, 
ръководител: Таня Терзиева, 
СУ „Н.Й.Вапцаров“ гр. Айтос

2. място – Живко Жеков 
– стихотворение „Родина“, 
ръководител: Недялка Рачева, 
СУ „Н.Й.Вапцаров“ гр. Айтос; 

2. място – Хелин Басри 
Сабри – стихотворение 
„Хаджи Димитър“, ръково-
дител: Златена Тодорова, СУ 
„Н.Й.Вапцаров“ гр. Айтос; 

3. място – Пламена Нейчева 
Тонева – стихотворение „Дни 
и години“, ръководител: Невена 
Георгиева Връбчева-Петкова, 
СУ „Н.Й.Вапцаров“ гр. Айтос.

Колективни изпълнители: 
Възрастова група I-II клас
1. място – Група „Боте-

вци“ – репертоар: „Приказка 
за България“, ръководите-
ли: Р.Йорданова, М.Янева, 
З.Железова, И.Русенова, СУ 
„Христо Ботев“ гр. Айтос;

2. място – не се присъжда
3. място – не се присъжда 

Възрастова група III – IV 
клас

1. място – Група „Феникс“ – 
репертоар: „България – печат 
на моята душа“, ръководители: 
Станка Миткова и Радка Янева, 
СУ „Н.Й.Вапцаров“ гр. Айтос.

2. място – не се присъжда
3. място – не се присъжда

Възрастова група V – VII 
клас

1. място – Рецитаторска 
група „Потомци“ – реперто-
ар на групата: „Българийо, 
докрай във тебе нека бъда!“, 
музикално оформление: Цвета 
Андреева, ръководител: Ната-
лия Симеонова, СУ „Христо 
Ботев“ гр. Айтос;

1. място – Ученици от 6 и 
7 клас – музикално-поетична 
композиция „Аз обичам Бъл-

гария“, ръководители: Донка 
Аврамова и Николай Чапкънов, 
ОУ „Атанас Манчев“ гр. Айтос;

2. място – Ученици от 6 
клас – литературно-музикална 
композиция „Женска епопея“, 
ръководители: Росица Рачева и 
Диляна Арнаудова, ОУ „Христо 
Ботев“ с. Пирне;

3. място – Група „Искра“ – 
поетичен рецитал „Българийо 
моя“, ръководител: Красимира 
Сотирова, ОУ „Св.Св. Кирил 
и Методий“ с. Карагеоргиево. 

Възрастова група VIII-
XII клас

1. място – Група „Откро-
вение“, репертоар на групата: 
Орисано с бъднина, ръково-
дители: Лазарина Янчева и 
Цвета Андреева, СУ „Христо 
Ботев“ гр. Айтос;

2. място – Група „Родолюб-
ци“, репертоар на групата: 
„Корени, пътища, върхове“, 
ръководител: Златена То-
дорова, СУ „Н.Й.Вапцаров“ 
гр. Айтос;

3. място – не се присъжда
НП

Възможност за децата 
да докоснат оръжието, 

с което воини и 
опълченци са се 

сражавали преди век и 
половина

В дните преди национал-
ния празник Трети март 
„Уроци по родолюбие“ съ-
бират любознателни ай-
тоски ученици на различни 
възрасти в читалищната 
библиотека на НЧ „Васил 
Левски 1869“. 

И тази година тради-
ционната читалищна ини-
циатива има за цел да про-
вокира интереса на децата 
към местната и българската 
история, към знакови за 
Айтос и България личности, 
към исторически събития, 
свързани революционните 

борби на българския народ 
и с Освобождението. 

Всеки „урок“ е изключи-

телно интересен за децата, 
заради нетрадиционния 
начин на „преподаване“ – със 

спираща дъха беседа, с из-
ложба на снимки и картини, 
които досега не са виждали, 

и с възможността да се 
докоснат до оръжието, с 
което воини и опълченци 

са се сражавали преди век и 
половина. 

НП

Възрастова 
група III-IV 
клас, Първо 
място за Група 
„Феникс“, за 
„България – пе-
чат на моята 
душа“, ръково-
дители: Стан-
ка Миткова и 
Радка Янева, СУ 
„Н.Й.Вапцаров“ 
гр. Айтос

Възрастова група V-VII клас, Първо място за Рецитаторска 
група „Потомци“, за „Българийо, докрай във тебе нека бъда!“, 
музикално оформление: Цвета Андреева, ръководител: Ната-
лия Симеонова, СУ „Христо Ботев“ гр. Айтос;

ФОТО: СУ „НИКОЛА ВАПЦАРОВ“ И СУ „ХРИСТО БОТЕВ“

Читалищни „Уроци по родолюбие“

Всеки „урок“ е интересен за децата, заради нетрадиционния начин на „преподаване“ На „Урок по родолюбие“ в библиотеката              ФОТО: СУ „ХРИСТО БОТЕВ“



Всеки трябва да бъде 
изпратен достойно 
по пътя си към неби-

тието. С уважение към 
починалите и със съпри-
частност към загубата на 
близките им, Община Айтос 
заложи в Бюджет 2024 
средства за закупуване на 
нов специализиран траурен 
автомобил. Той ще се полз-
ва по предназначение от 
Бюрото за обредни услуги, 

което според новата об-
щинска структура, вече е 
част от Общинската ад-
министрация.

Макар и добре поддържан 
през годините, общински-
ят траурен автомобил е 
безнадеждно остарял и 
като визия, и като възмож-
ности. Според запознати, 
катафалката превозва 
тленни останки до гро-
бищния парк не по-малко 

от 40 години.
В тази връзка две седми-

ци след приемането на 
бюджета, Общината обя-
ви  събиране на оферти за 
обществена поръчка „Дос-
тавка на един брой специа-
лизиран траурен автомо-
бил за нуждите на община 
Айтос“. Автомобилът е 
със специално предназначе-
ние и трябва да отговаря 
на технически изисквания, 

заложени в Техническата 
спецификация на Възложи-
теля – Община Айтос. В 
техническата специфика-
ция на поръчката са зало-
жени и критерии за новата 
катафалка, свързани с 
опазване на околната среда. 
Срокът за получаване на 
офертите е до 11 март 
2024 г.

НП

Общината купува нов специализиран  
траурен автомобил
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Средствата са заложени в Бюджет 2024, един от критериите 
за доставката е опазване на околната среда

ОБЯВА

Професионална гимназия по селско стопанство „Златна нива“  
гр. Айтос, ул. „Славянска“ № 50, търси заварчик на тръби на парно.

Оглед на обекта – всеки работен ден от 08:00 до 16:30 часа.
За допълнителна информация: 0888/ 206 682

Рисунката на Стела 
Христова от VII В клас на 
СУ „Христо Ботев“ – Айтос 
беше отличена с втора 
награда, сред общо 1877 
уникални творби от цяла-
та страна, участвали в XXI 
Националната изложба-
конкурс „Свети Трифон 
Зарезан 2024“. Организато-
ри на проявата са Минис-
терство на образованието 
и науката, Национален 
дворец на децата, Регио-
нално управление на обра-
зованието-Бургас, Община 
Сунгурларе и ЦПЛР-ОДК 
Сунгурларе.

През февруари се проведе 
първата онлайн среща меж-
ду младши посланиците на 
Европейския парламент от 
СУ „Христо Ботев“, Айтос 
и техните колеги от Liceul 
Teoretic „Gheorghe Munteanu 
Murgoci“, Măcin, Румъния.

Младежите и техните 
ръководители представиха 
училищата, градовете и 
държавите си с кратки пре-
зентации и споделиха какви 
дейности развиват като 
граждани на Европа. Оказа 
се, че градовете Айтос и 
Мачин не са толкова далече 
един от друг, идеята е да се 
организира и реална среща 
между ученици и учители.

НП

С четири първи места 
и участие в областния 
етап

Четири първи места 
по волейбол от общин-
ските Ученически игри 
2024 завоюваха учениците 
от СУ „Христо Ботев“ 
– Айтос. Победите на 
ботевци са за отборите 
във възрастовите групи 

5 – 7 клас момичета и 
момчета, 8 – 10 клас мо-
мичета и 11 – 12 клас 
момчета.

С титлата „Най-ре-
зултатен играч“ могат 
да се похвалят Стилияна 
Панайотова, Димитър 
Ангелов от VII Б клас и 
Пламен Матев от XI А 
клас. 

Поздравления за всички 
участници, техните 
учители и треньори! За 
спортния дух и екипната 
работа всички участни-
ци в Игрите, учителите 
и треньорите бяха сър-
дечно поздравени от 
директора на училището 
Пенка Кирязова.

Наградиха рисунка на айтоска 
седмокласничка – избраха я 

измежду 1877 уникални творби

Стела, щастли-
ва от оценката 

на журито, с 
директора на СУ 
„Христо Ботев“, 

Пенка Кирязова
ФОТО: СУ „ХРИСТО 

БОТЕВ“, АЙТОС

Един от кри-
териите за 

доставката 
на траурния 

автомобил 
е опазване 

на околната 
среда

СНИМКА ИЛЮСТРА-
ТИВНА

Младши посланиците на ЕП от СУ „Христо Ботев“  
с първа онлайн среща с връстници от Румъния

Ботевци фаворити на 
Волейболни игри 2024

Следващият етап за ботевци са Областните игри в Бургас                   ФОТО: СУ „ХРИСТО БОТЕВ“

Онлайн срещите на младши посланиците на ЕП продължават
ФОТО: СУ „ХРИСТО БОТЕВ“, АЙТОС

Младши посланиците се надяват на среща на живо с приятели-
те от Мачин



„Подари усмивка с мартеница за здраве!”
1 – 7 МАРТ 2024IV

Вътрешно отделение на МБАЛ-Айтос с първомартенска 
благотворителна инициатива

Под мотото „Подари 
усмивка с мартеница за 
здраве!“, на 23 февруари 

вратите на Вътрешно отде-
ление на общинската болница 
се отвориха за благотвори-
телност. „Всички работещи 
в болницата са съпричастни с 
инициативата. Посрещахме 
много деца и възрастни – от 
училища, от Общината, от 
образователни и социални 
институции, много наши 
бивши пациенти и настоящи 
пациенти и граждани, които 
пожелаха да си закупят мар-
тенички, дарени от служите-
лите на МБАЛ – Айтос и от 
дарители от града и населени-
те места. Събраните средства 
ще бъдат дарени. Желанието 
ни е да стоплим сърцата на 
децата в нужда“, коментира 
за НП ст. мед. сестра на 
Вътрешно отделение на МБАЛ 
– Айтос, Дафина Георгиева, 
която е и общински съветник.

Идеята за инициативата 
„Подари усмивка с мартеница 
за здраве!“ е на екипа на д-р 
Силвия Маркова. С желание в 
благотворителното начинание 
се включиха не само всички 
медици и служители на болни-
цата, но и техни деца и внуци.

„С всяка закупена мартени-
ца дарявате усмивка на дете 
в нужда. Доброто е заразно и 

никога не е напразно!“, беше 
апелът на организаторите към 
айтозлии. Специални благо-
дарности за съдействието и 
участието в инициативата, 
те поднасят към всички, пре-
гърнали идеята за първомар-
тенската благотворителност. 

„Благодарим на нашите 
деца, които бяха „Продавачи 
на усмивки“ – Ваяна, Алмеда, 
Бедри, Омут, Таня и Наталия. 
Благодарим на нашите дари-
тели: Янка Савова и Дамски 
клуб, с. Пирне – с домашно 
изработени мартеници; на 
ученици от СУ „Христо Ботев“ 
и от СУ „Н. Й. Вапцаров“, на 
техните родители и учители. 
Благодарим на Магазин „Ивон“, 
Гласът на животните, на 
VIARA CHOKOVA, която из-
работва специални и уникални 
неща в помощ на спасените 
от нея животни, на ЕТ „ФА-
ИЛИ“ – Хаджер Ереджеб, на 
десетките граждани и деца от 
Айтос, на пациентите на 
болницата, както и нашите 
служители“, радват се на ус-
пеха на кампанията медиците 
организатори.

Инициативата събра не 
само средства, събра много 
усмивки и внимание към деца-
та, които се нуждаят от 
подкрепа. 

НП

• Ритуал за издигане на 
националното знаме с учас-
тието на гвардейци от VІ 
Ученически гвардейски 
отряд, СУ „Христо Ботев“.

• Заупокойна молитва за 
воините, паднали на бойно-
то поле за вярата и Осво-
бождението на нашето 
Отечество - България.

• Празнично обръщение 
на Кмета на Община Айтос 
към гражданите

• Концерт на Ансамбъла 
за народни песни и танци 
– Сливен с директор Деян 
Митев.

Организатори: Община 
Айтос, СУ „Христо Ботев“ 
– Айтос

Ако си търсите мар-
теничка с кауза – за по-
редна година ще трябва 
да посетите СУ „Христо 
Ботев“, с поредната бла-
готворителна инициа-
тива на възпитаника на 
училището – Даниел 

Желязков.
От началото на седми-

цата Дани Желязков от 
XI А клас посреща съуче-
ници, учители, родители 
и гостите на училището 
във фоайето на База 1, 
пожелали да си изберат и 

да се закичат с ръчно 
изработени мартенички. 

Тази година каузата, 
зад която застава Дани, 
е подкрепа за един млад 
творец. Кампанията е 
спешна, а апелът на еди-
надесетокласника към 

айтозлии е: „Помогни на 
младия писател Иво Хри-
стов в борбата му за 
живот!“ Днес, на 1 март 
имате последна възмож-
ност да се сдобиете с 
мартеничка с кауза – от 
8:00 до 17:00 часа.

Айтозлии с интерес към инициативата във ВО

Заедно за децата в нужда

„Продавачи на усмивки“

Ст. мед. сестра Дафина Георгиева с част от ентусиастите, 
които подкрепиха инициативата   ФОТО: НП

ПОКАНА
НЧ „Васил Левски 1869” Ви кани на 

Празничен концерт НИЕ СМЕ БЪЛГАРИЯ!
На 01.03.2024 год. (ПЕТЪК) от 17.30 часа в салона на читалището.

Танцът „Бяло, зелено, червено“, емблематичен за НЧ „Васил Левски 1869“ – Айтос        ФОТО: НП
Гвардейци от VІ Ученически гвардейски отряд, СУ „Христо Бо-
тев“ ще участват в тържествения ритуал за празника 

ОБЩИНА АЙТОС
3 март 2024 г., 11.00 часа, площад „Свобода“ 

Празнична програма, посветена на националния празник Трети март 
и 146 години от Освобождението на България.

Мартеничка с кауза: Дани Желязков с инициатива  
в подкрепа на младия писател Иво Христов 
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На 1 март по традиция 
се закичваме с мартеници, 
направени от бял и червен 
вълнен конец, символизи-
ращи здравето и чисто-
тата. Това е и благопоже-
ланието, когато вържем и 
подарим мартеница – да 
сме здрави, румени, засмени, 
чисти и благословени!

Откъде произлиза мар-
теницата, коя е Баба Мар-
та, кои са Пижо и Пенда, 
какви са традициите на 
този ден... 

Честита 
Баба Марта!

Кметът на Созопол изпрати декларация 
до НС срещу ВЕИ в морето На 3 март честваме На-

ционалния празник на Репу-
блика България – 146 години 
от Освобождението ни от 
османско иго. 

Този празник е още един 
повод да си припомним 
уроците на историята и да 
направим така, че тя да не 
се повтаря никога повече. 
Да бъдем обединени в създа-
ването на едно по-добро 
бъдеще за децата ни, в лю-
бовта към родината и в 
стремежа към благополучие 
и просперитет.    

Историята трябва да се 
чете и помни, да се предава 
от баща на син и от дядо 
на внуче. Днес повече от 
всякога трябва да знаем, че 
свободата и мирът са без-
ценни.

С цената на безброй жи-
воти на воини от различни 

националности ние сме ус-
пели да извоюваме правото 
на собствена национална 
идентичност. Успели сме 
да развеем знамето на сво-
боден народ над свободна 
земя. Дали сме способни днес 
на такава саможертва? Не 
знам. Но съм убеден, че ако 
искаме да ни има като народ, 
ние трябва да помним своя-
та история.

Този ден е не само време 
за почит към героите. Той 
е и повод да не забравяме за 
важността на обединение-
то в името на национален 
идеал.

Нека Трети март бъде 
вдъхновение за всеки бълга-
рин, където и да е по света, 
да продължи да работи за 
изграждането на силна и 
благоденстваща България.

Да живее БЪЛГАРИЯ!

ТИХОМИР ЯНАКИЕВ:

3 март е ден на 
памет и гордост

3 март (неделя) 2024 г. – Национален празник на РБългария
146 години от Освобождението на България от Османско робство
Начало: 10:00 часа
Тържествено вдигане на държавното, европейското и общинското знаме
Музикално поетична програма в изпълнение на децата от ДГ „Снежанка“, ДГ „Здра-
вец“ и учениците от СУ „Св. св. Кирил и Методий“ – гр. Созопол
Място: площад „Хан Крум“
10:50 часа – Ритуал за полагане на венци и цветя пред Паметната арка

Община Созопол участва в най-голямото 
туристическо изложение в Бавария

Пламен Янев: Два проблема на плажове край 
Созопол чакат решение от държавата

Кметът на Созопол 
Тихомир Янакиев из-
прати декларация до 

Министерски съвет и до 
49-ото Народно събрание 
на Република България, с 
която изразява своето 
несъгласие с приемането 
на Законопроект за енер-
гията от възобновяеми 
източници в морските 
пространства. Според 
него той трябва да бъде 
отменен или съществено 
изменен. 

Това искане на кмета 
Янакиев е подкрепено със 
становища на Българската 
асоциация за туризъм и на 
браншовите организации 

в сферата на туризма и 
рибарството. 

„В качеството си на кмет 
на община Созопол, както 
и браншовите организации 
и общинските съветници, 
настояваме, в случай че 
настоящият законопроект 
не бъде оттеглен, да бъде 
разписан ясен текст, съ-
гласно който риболовните 
и туристически зони да се 
изключат от зоните за 
строеж на вятърни елек-
троцентрали в морските 
пространства на Републи-
ка България“, се казва в 
писмото на кмета.

Продължава на стр. 2



Кметовете от Бургаска област искат 
целогодишни полети на летището

1 МАРТ 2024II

ОБЯВА НА ВОЕННО ОКРЪЖИЕ – БУРГАС

Военно окръжие ІІ степен – Бургас съобщава, 
че със заповед на командира на Военновъздуш-
ните сили №РД-83/06.02.2024 г., са обявени 174 
(сто седемдесет и четири) вакантни длъжности 
за войници във Военновъздушните сили за при-
емане на военна служба на лица, завършили 
граждански средни или висши училища в стра-
ната и в чужбина, във военни формирования (в. 
ф.) от Военновъздушните сили, както следва:

• за военни формирования 26600-Братово, 
26720-Черноморец, 28770-Балчик, 36910-Балчик, 
52860-Кичево и 36720-Шабла - 22 (двадесет и 
две) длъжности;

• за военно формирование 42520-Щръклево 
- 9 (девет) длъжности;.           

• за военно формирование 52090-Долна 
Митрополия - 15 (петнадесет) длъжности;

• за военно формирование 26030-Безмер - 19 
(деветнадесет) длъжности;

• за военни формирования 44510-София, 
24980-Божурище, 26450-София, 36010-Медко-
вец и 38550-Локвата-21 (двадесет и една) 
длъжности, 54320-Божурище, 42130-Боровец и 
24900-София - 12 (дванадесет) длъжности, 
34420-Костинброд, 34630-Божурище и 32610-Бан-
кя - 42 (четиридесет и две) длъжности;

• за военни формирования 32040-Крумово, 
54270-Пловдив, 28540-Труд, 34820-Батак, 

28610-Поповица и 36150-Стара Загора - 34 
(тридесет и четири) длъжности.

 
Срок за подаване на документи - 

до 22.03.2024 г.

Повече информация за  кандидатстването и 
подаването на документите можете да получите  
в сайта на ЦВО http://www.comd.bg/, както и  в 
сградата на Военно окръжие ІІ степен – Бургас и 
в офисите за военен отчет в общини: Бургас, 
Айтос, Камено, Карнобат, М. Търново, Несебър, 
Поморие, Приморско, Руен, Созопол, Средец, 
Сунгурларе и Царево.

Регистрационните карти на чужденци под временна закрила изтичат

СЪОБЩЕНИЕ

Община Созопол уведомява желаещите да ползват услугата 
платен абонамент на паркомясто по уличната мрежа на град Созо-
пол, че приемът на заявления ще стартира на 1.03.2024 г. и ще 
продължи до 15.05.2024 г.

Платеният абонамент гарантира точно определено и обозначено 
паркомясто, най-често пред дома/офиса или в близост до него, 
като то може да се ползва от различни автомобили. 

Услугата е насочена както към физически, така и към юридически 
лица, а периодът на ползване е 1.06.2024 – 30.09.2024 г.

След 1.03.2024 г. може да подадете заявление в Център за ад-
министративно и информационно обслужване (фронт офис) в 
сградата на Общинска администрация.

Настояваме за преразглеж-
дане на концесионния 
договор за летище Бургас 

и за клаузи, които задължават 
концесионера да осигурява 
целогодишни полети.  

Около това решение се 
обединиха кметовете от 
Бургаска област по време на 
заседанието на Националното 
сдружение на общините в 
България.

Те настояват за целогодиш-
ни полети от и до летище 
Бургас. Това все още не се случ-
ва, въпреки многократните 
разговори, които са проведени 
с „Фрапорт“, и обещанията от 
страна на концесионера. 

С липсата на полети се об-

рича Южното Черноморие, 
където има много повече ту-
ристи, в сравнение със Север-
ното през лятото. През оста-
налото време туристическите 
бази нямат шанс да работят, 
именно заради липсата на по-
лети. Това е и причината гра-
довете да са лишени от чужди 
туристи извън летния сезон. 
Този проблем засяга цял бранш 
и не е регионален, а национален. 
Това е категоричната позиция 
на кметовете. 

Според тях неустойките 
при развалянето на концеси-
онния договор с „Фрапорт“ 
биха били по-малки от загуби-
те, които туризмът региони-
те и държавата търпят. 

Кметовете са на мнение, че 
липсата на целогодишни поле-
ти е причина туристите да 
избират други държави и 
България губи от недостатъч-
но използване на даденостите, 
които има, и пропуска печалби 
от туризъм, каквито имат 
съседите.   

Те настояват за преразглеж-
дане на концесионния договор 
за летище Бургас и за клаузи, 
които задължават концесионе-
ра да осигури целогодишни по-
лети. 

„Ние, кметовете, ще под-
крепим всички законови дейст-
вия на местния бизнес, защото 
са справедливи и са за бъдещето 
на целия регион!“, казват те. 

Областният управител на 
Бургас Пламен Янев отказва да 
приключи процедурата по карти-
рането на пясъчните дюни край 
къмпинг „Каваци“ и да одобри 
решението на експертната ко-
мисия – четвърта по ред. 

Той ще предложи на МОСВ да 
бъде направено ново, пето обслед-
ване. Според областния управител 
то трябва да се извърши по 
приетата вече методика за кар-
тирането и определянето на 
границите и типа на пясъчните 
дюни. 

Пламен Янев коментира и 
проблема с караваните на неохра-
няемия плаж на залива Вромос край 
Черноморец. Според него спешно 
е нужна Наредба за дивото към-
пингуване. 

– Г-н Янев, какво показват 
досегашните изследвания на 
дюните в къмпинг „Каваци“? Ще 
има ли следващо изследване и 
кога?

– Казусът с дюните в къмпинг 
„Каваците“ вече 30 години оста-

ва нерешен, а по-лошото е, че 
експертите не могат да вземат 
единодушно мнение къде са реал-
ните им граници. До момента са 
направени няколко обследвания 
на терените и всички експертни 
комисии дават различни данни, 
като самата разлика е огромна 
– от стотици до десетки хиляди 
декари. 

Нормално е да има голямо об-
ществено недоволство, когато 4 
експертни комисии за две години 
излизат с четири изключително 
различни становища. В крайна 
сметка за всички е важно катего-
рично и безспорно да се уточнят 
реалните граници, за да може 
дюните да се съхранят. Надявам 
се това да се постигне с вече 
приетата Методика за картог-
рафиране, определяне на граници 
и типа пясъчни дюни от началото 
на тази година.

– В залива Вромос отново се 
пълни с каравани. Може ли Об-
ластна управа да направи нещо 
срещу това? 

– Проблемът с дивото къмпин-

гуване в залива Вромос е дългого-
дишен. За съжаление за поредна 
година влизаме в сезон без дейст-
ваща наредба, която да регулира 
кой къде може да къмпингува. От 
това произлизат редица проблеми 
и различни тълкувания относно 
законността на къмпингуването 
в различни по предназначение 
имоти, което често води и до 
отпадане на съставените актове 
от служителите на реда. 

Отново предстои среща по 
този проблем с кметовете на 
морските общини, полицията и 
други институции. Ще се потър-
си съдействие и от бургаските 
народни представители, с които 
да обсъдим важността и реализа-
цията на въпросната Наредба за 
свободно къмпингуване. За мен тя 
би оказала съществена роля за 
решаване на проблема, тъй като 
ще спре порочният кръг – съста-
вените актовете да падат в съда 
при разглеждане. Наредбата е 
точният инструмент, който 
може да регулира този проблем за 
нашето общество.

Продължение от стр. 1

„Считам, че приемането 
на Законопроект за енергията 
от възобновяеми източници 
в морските пространства 
(ЗЕВИМП) ще нанесе същест-
вени щети на риболовния 
отрасъл, туризма по Българ-
ското Черноморие и биораз-
нообразието в акваторията 
на Черно море“, допълва Ти-
хомир Янакиев.

Според него законопроектът 
не отчита интересите нито 
в туристическия, нито в 
риболовния сектор. Не се 
отчитат редица рискове 
относно опасностите за 
морските биологични ресурси, 
които крият вятърните 
електроцентрали, построени 
в морето.  

„Изграждането на ВЕИ в 
морето може да промени 
морската екосистема като 
повлияе на миграцията на 
рибите, местата за хвърляне 

на хайвер и хранене. Рибарите 
изразяват загриженост за 
шума и вибрациите, които 
ще предизвикват перките и 
за електромагнитното поле 
около проводниците. Със 
сигурност приемане на про-
екта ще увеличи замърсява-
нето на морското простран-
ство“, смята кметът на 
Созопол.

„Не са отчетени екологич-
ните вреди, които биха нане-
сли ветрогенераторите на 
миграцията на птиците. 
Созопол се намира на пътя на 
мигриращите видове – „Виа 
Понтика“. В близост е и ре-
зерватът „Пода“, където 
целогодишно гнездят защи-
тени видове. Създаването на 
съоръжения, високи над 100 
метра в региона би нарушило 
обичайното поведение на 
птиците, което би довело до 
промяна на екосистемата в 
региона“, пише в писмото. 

„Трябва да отбележа, че 

ръководството на община 
Созопол и обществеността 
не сме против въвеждането 
на ВЕИ централи. Като об-
щина в държава – членка на 
ЕС, подкрепяме Директивата 
на Европейския парламент и 
на съвета за насърчаване из-
ползването на енергия от 
възобновяеми източници. 
Наясно сме и с ангажименти-
те, които България е поела, 
но смятаме, че морските 
пространства не са подходя-
ща платформа за развитие 
на този вид съоръжения.  

В заключение заявявам 
пълната си подкрепа към за-
сегнатите от Законопроект 
за енергията от възобновяеми 
източници в морските прос-
транства (ЗЕВИМП) бран-
шове, които изразиха своето 
несъгласие с него, подкрепено 
с неоспорими аргументи 
против осъществяването 
му“, завършва кметът Тихо-
мир Янакиев. 

Кметът на Созопол изпрати 
декларация до НС срещу ВЕИ в морето

Пламен Янев: Два проблема на плажове край 
Созопол чакат решение от държавата 

Във връзка с Решение на Ми-
нистерски съвет №54 от 25 
януари 2024 г., с което срокът 
на действие на временната за-
крила в Република България е 
удължен до 04.03.2025 г., инфор-
мираме, че всички издадени ре-
гистрационни карти на чужде-
нци с предоставена временна 
закрила в Република България 
към настоящия момент са със 
срок на валидност до 04.03.2024 

г. Същите следва да бъдат про-
дължени/подновени след заявено 
желание от разселеното лице с 
предоставена временна закрила, 
което е неин титуляр.

Срокът на регистрационни-
те карти, валидни до 04.03.2024 
г., може да бъде продължен както 
след, така и преди тази дата, 
по искане на разселеното лице.

Пререгистрацията на лицата, 
които притежават регистра-

ционни карти за временна за-
крила се осъществява до 31.03.2024 
г. в пунктовете на МВР и в 
центровете на Държавна аген-
ция за бежанците (ДАБ) в стра-
ната. 

В случай че чужденецът зая-
ви желанието си да продължи 
регистрационната си карта след 
31.03.2024 г., той може да пода-
де заявление само в някое от 
териториалните поделения на 

ДАБ. 
Поради това на територия-

та на ОДМВР – Бургас украин-
ските граждани, притежаващи 
регистрационни карти за вре-
менна закрила, валидни до 04.03.2024 
г., могат да поискат удължава-
не на срока им до 31.03.2024 г. в 
следните пунктове на терито-
рията на Бургаска област : 
Първо Районно управление – 
Бургас и Районни управления 

Несебър, Созопол, Поморие и 
Царево. 

Лицата следва да представят 
валиден паспорт и валидна ре-
гистрационна карта, в която 
ще бъде отразено удължаването 
на срока до 04.03.2025 г. Датата 
ще бъде дописана ръчно от 
служителя на МВР след отразя-
ване на промените в специали-
зираната информационна сис-
тема.

В случай че регистрационна-
та карта е била ламинирана от 
притежателя º, на лицето ще 
бъде издадена нова, която не се 
ламинира.

От особена важност е фактът, 
че за пререгистрацията има 
достатъчно време, предвидено 
така, че притежателите на 
регистрационни карти да не се 
струпват и образуват опашки 
пред полицейските пунктове.



III1 МАРТ 2024

Община Созопол участва, 
със съдействието на 
Министерство на ту-

ризма, в едно от най-големите 
туристически изложения в 
столицата на Бавария – Мюн-
хен. 

От 1970 г. панаирът събира 
представители на държави от 
целия свят, туристически 
агенции, хотелски вериги, пре-
возвачи, туроператори, които 
се грижат за туристическите 
пакети в различни дестинации 
показаха актуални и иноватив-
ни предложения за свободното 
време – пътешествия, къмпин-
гуване, водни спортове и 
спортове на открито, кулина-
рия, ветроходно плаване, 
зимни курорти, балнеология и 
градски туризъм. Организато-
рите са запълнили осем халета, 
които отговарят по площ на 
осем футболни стадиона.

Желанието на германците 
да пътуват по света расте. 
Актуалната статистика сочи, 
че за 2024 година те ще пред-
приемат 69 милиона пътувания 
по света и ще изхарчат 78 
милиарда евро. Най-любими 
дестинации остават Испания, 
Италия, Турция, Хърватска и 
Гърция.

По статистика на органи-
заторите най-голям процент 
на търсене се покачва в сфера-
та на къмпингуването.

Голяма част от запитва-
нията към Община Созопол са 
именно за къмпинги, в комби-
нация с излети сред природата, 
велосипедни маршрути и ор-

ганизирани кратки турове из 
страната. В две от халетата 
на изложението участват над 
180 изложители, които пред-
лагат съвременно и организи-
рано къмпингуване – от про-
изводители на палатки и 
кемпери, до луксозни места за 
къмпингуване.

Щандът на България е раз-
положен в едно от първите 
халета, заедно с Хърватска, 
Италия, Гърция, Испания, 
Турция и Словения. Конкурен-
цията между тези държави е 
ожесточена в битката за 
туристи и развитие на регио-
ните. Гърция се представя със 
запазената марка на егейските 
острови, Италия – с богата 
кулинария и архитектура, 
Турция – с ориенталския дух 
на Средиземноморието.

Най-впечатляващ е щандът 
на Хърватска с богатия си 
асортимент от туристически 
продукти, красиви дестинации 
за морски туризъм по суша и 

море.
Разнообразието от предло-

жения за почивка в България 
също събра интереса на мину-
вачите, които се интересува-
ха от морски и планински ту-
ризъм.

Нашата държава представя 
тематични каталози за винар-
ство и кулинария, градски 
културен туризъм, термални 
бани и балнеология, планинарство 
и ски, църковен и културен 
туризъм.

Представители от община 
Созопол раздават луксозни 
издания, изработени специално 
за немския пазар, в които са 
презентирани най-добрите ни 
плажове, археологията и архи-
тектурата на старинен Созо-
пол, както и най-известните 
културни фестивали в града. 
Допълнително се подаряват 
малки сувенири за спомен на 
всеки, който прояви интерес 
към Южното Черноморие.

Две важни срещи бяха про-

ведени в първия ден на изложе-
нието с два от най-големите 
туроператори в страната – 
АDAC и Shauinsland Reisen. 

Ако изключим най-популяр-
ните дестинации като Слънчев 
бряг и Златни пясъци, извест-
ни с масовия си туризъм, гра-
дове, като Созопол с неговата 
бутикова архитектура и дух, 
са останали в сянка.

Според г-н Шмит от ADAC 
голяма част от немските 
потребители търсят по-
висок клас почивка, което 
включва бутикови хотели, 
кулинария и възможност за 
културна програма. Той беше 
очарован от разработените 
рекламни филми за Созопол, 
дългите златни плажове и 
архитектурата на Стария 
град. С нетърпение очакваме 
нашия град да бъде рекламиран 
в едно от най-популярните 
списания за туризъм в Герма-
ния – ADAC.

Предстоят ни още много 
срещи с туроператори, хора и 
агенции, за да представим 
красотите на Созопол. Състе-
завайки се с топдестинациите 
по Средиземноморието осъзна-
ваме, че имаме да извървим 
немалък път, за да повишим 
качеството на туризма у нас 
и икономическия растеж на 
района. Това, на което трябва 
да държим, е автентичност, 
демонстриране на традиции в 
сферата на културата и чер-
номорската кухня, винарство-
то и разбира се, чиста природа 
и запазена архитектура.

Община Созопол участва в най-голямото 
туристическо изложение в Бавария

Община Созопол ще участва 
в най-големия туристически 
панаир в света – ITB Berlin, Тя 
ще бъде една от деветте 
български общини, които ще 
имат представителство на 
щанда на Република 
България в международното 
изложение. 
То ще бъде разположено на 
160 000 кв. м. изложбена 
площ.
Созопол ще представи 
своята културна програма, 
археологията, архитектура-
та и природните забележи-
телности. 
През 2023 г. през трите дни 
на изложението общо 90 127 
професионалисти от 
туристическата индустрия 
от над 180 държави са 
посетили ITB – Берлин.
През 1966 г. ITB за първи път 

отваря врати в Берлин.  
ITB Berlin се утвърди като 
водещото световно 
търговско изложение за 
Travel(r) с експертния опит на 
своя екип от професионали-
сти в търговските панаири, 
техния дългогодишен опит и 
тяхното дълбоко разбиране 
на тенденциите, развития-
та и туристическата 
индустрия.
ITB Berlin се разрасна през 
годините не само по 
отношение на броя на 
изложителите, но и по 
отношение на посещаемост-
та. Той се превърна в 
цялостен пазар за туристи-
ческата индустрия, включ-
ващ продукти и услуги от 
цял свят и пазарни ниши, 
които преживяват бърз 
растеж.

Созопол ще се представи на 
изложението в Берлин

Денят на художествената 
самодейност е празник за 

читалищата

Мили дами, честит 
8 март!

Имам удоволствието да ви 
поздравя от мое име и от 
името на ръководството с 
Международния ден на жената!

Две хиляди години жената 
християнка доказва своята 
ценност. Тя сгрява семейния 
кът, твори духовни и мате-
риални блага, ражда и създава 
личности, жертва се в името 
на доброто. 

Жената е богоопределена 
владетелка на семейното ог-
нище, тя създава облика на 
семейството със своя идеал и 
пример за прераждане. 

Да се усетиш, че Бог те е 
пратил да създаваш поколение, 
да сееш добрина, да продължа-
ваш рода – това е майката.

Поетите я наричат вечна 
и свята. Вечна като живота и 
свята като най-възвишените 
мисли. 

Майчинството е най-вели-
ката сила. Жената майка не 

само носи в утробата новия 
живот, но е готова да жертва 
своя за него. 

Сърцето на майката обича 
и боли от тревоги и грижи, от 
гордост и благодарност. Май-
чиното сърце е антена, която 
улавя всички вълни – добри или 
лоши, които следват пътя на 
майката. 

Любовта към жената е от 
голямо значение. Липсата ѝ е 
като ядене без сол или година 

без пролет. 
Вярвам, че сме добри майки 

и баби и съумяваме да предадем 
на нашите деца и внуци любо-
вта и обичта, вечната искри-
ца на българщината. 

Моето послание към всички 
жени е да не се предаваме, да 
не бъдем слаби в живота. Няма 
нищо по-красиво от силната 
и горда жена!

Сийка Рупова, ПК „Чайка“

Изложба „Престилката от Крайбрежна  
Странджа – женското начало“  
в Етнографския музей в Созопол

Изложба на тема „Престилката от Крайбрежна Стран-
джа – женското начало“ подрежда Етнографският музей в 
Созопол в месеца на жената. Посетителите на музея ще се 
насладят на автентичното наследство от 18-19 век. 

Престилките са предоставени от „Тракийско дружество 
„Яни Попов“, пенсионерските клубове, дружество „Българ-
ка“ и частни лица.

На 1 март отбелязваме 
Деня на художествената 
самодейност – празник, 
обединяващ хора с различ-
ни професии и интереси, 
но всички водени от любо-
вта към изкуството.

Това е празник на българ-
ския талант, на българския 
дух, на българската култу-
ра.

Празник, толкова необ-

ходим днес за запазване на 
българската традиция, 
фолклор и бит, на българ-
ската идентичност.

С Празничен концерт по 
случай Освобождението на 
България и Деня на люби-
телското художествено 
творчество ще отбележи 
празника Народно читали-
ще „Отец Паисий“ – 1896“ 
в Созопол. Той ще започне 

в 17.30 ч.
Празникът в Черноморец 

също ще започне в 17.30ч. 
във фоайето на читалище 
„Димо Николов“ с благот-
ворителен базар на марте-
нички, изработени от де-
цата от клуб „Сръчни 
ръчички“. 

В 18.00ч. ще започне 
концерт на местните са-
модейни състави.
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Честита Баба Марта!
Българите почитат Баба 

Марта, който е един от 
най-тачените български 

обичаи с хилядолетна традиция.
На този празник всеки пода-

рява на близките си мартеница, 
за здраве и сила през годината. 
Мартениците се  изработват 
само за 1 март, когато според 
българския народ започва новата 
стопанска година.

На 1 март хората, дървета-
та и животните се закичват за 
здраве и успех с амулета, напра-
вен от пресукан бял и червен 
конец. Те се носят или до 9 март 
– църковния празник на Свети 
40 мъченици, или до 25 март – 
Благовещение. Мартеницата 
може да се свали и при първото 
виждане на щъркел, на лястови-
ца, кукувица или на цъфнало 
дърво.

Значение  
на цветовете

В българските обичаи черве-
ното е символ на майчината 
кръв, а бялото на майчиното 
мляко. Белият цвят на марте-
ницата първоначално символи-
зира мъжкото начало, силата. 
По-късно, под въздействието 
на християнството, той започ-
ва да се приема като символ на 
девствеността и непорочност-
та. Белият цвят е цветът на 
Христос. Червеният предпазва 
от уроки, белият носи здраве и 
щастие.

Ето едни от най-
известните легенди за 

създаването на 
мартеницата

Червено-белите украшения 
идват от времето на хан Аспа-
рух. Едно от преданията е, че 
той получил дар от сестра си 
под формата на китка, привър-
зана към крака на лястовица с 
бял конец. Червената багра била 
от кръвта на птицата, чийто 
крак бил наранен от конеца. 
Птичката пристигнала при хан 
Аспарух точно на 1 март.

Друга легенда разказва, че 
владетелят на прабългарите, 
хан Кубрат, повикал петимата 
си сина и им завещал да не се 
разделят и да бъдат винаги за-
едно.

След време хазарите напад-
нали прабългарите и пленили 
дъщерята на Кубрат – Хуба. 

Предводителят на хуните 
предложил на братята ѝ да го 
признаят за техен владетел 
тогава, да освободи сестра им 
и да им остави земите. Най-
големият син, Баян, признал 
хазарското владичество и ос-
танал при пленената си сестра. 
Другите тръгнали да търсят 
свободна земя за своите племена. 
Единият се отправил на север, 
а другите – Аспарух, Кубер и 
Алцек, потеглили на юг.

Преди да се разделят, братя-
та тайно се уговорили с Хуба и 
Баян да останат при хан Ашина, 
докато намерят свободна земя. 
Уговорили се Аспарух да им из-
прати птица, вързана със злат-
на нишка на крачето, която ще 
бъде знак, за да избягат. 

След време при Хуба долетял 
гълъб със златен конец на краче-
то. Хуба и Баян избягали от 
лошия хан и достигнали водите 
на Дунав. Само птицата може-
ла да им покаже пътя нататък. 

Баян взел бял конец, който 
Хуба вързала на крачето на гъ-
лъба. Пуснали птицата да поле-
ти, но се появили преследвачи 
от хунското племе, които за-
почнали да ги обстрелват. Баян 
бил ранен от стрела и началото 
на конеца, който държал, почер-
венял от кръвта му. В този 
момент на другия бряг на река-
та се появил Аспарух с неговите 
войници. Хуните, като го виде-
ли и побягнали.

Аспарух взел конеца от Баян 
и завързал белия му край с чер-
вения. Закичил всеки един от 
своите войни. След това признал, 
че той и неговите братя не са 
се вслушали в съвета на баща си 
и така са заплатили с кръвта си 
своето разединение. Заръчал 
червено-белият конец никога да 
не се разкъсва, защото тази 
окървавена нишка завинаги ще 
свързва българите.

Легенди и предания за 
Баба Марта

Според една от легендите 
Баба Марта е сестра на Малък 
и Голям Сечко (месеците Януари 
и Февруари) и е люта и сърдита, 
защото двамата ѝ братя или 
правят някоя голяма пакост, 
или винаги изпиват виното и не 
я оставят да го опита.

Живяла Марта със своите 
братя далеч в планината. От 
високата планина те виждали 
и чували всичко, каквото става 

по земята. Усмихвала ли се Мар-
та, стопляла простора с блага-
та си усмивка.

Веднъж една млада невеста 
подкарала овчиците си в плани-
ната.

– Не извеждай, булка, ваклу-
шите на паша, рано е! – думал ѝ 
свекърът.

– Е, тейко, какво ще ми сто-
ри Марта? Тя е жена и зло на 
жена не може да направи, казала 
невестата и подбрала овцете и 
козите нагоре към планината.

Дочула Марта тези думи и 
тежка мъка ѝ домъчняла. Нищо 
че е жена, и тя може да покори 
слънцето като братята си, и 
тя има сила бури и хали да посее.

Тъмни облаци надвиснали над 
планината. Ветрове забрулили 
безмилостно набъбналата гора, 
леден сняг зашибал, захванала 
люта зима. Непокорната млада 
овчарка така и не се върнала 
вече. Тя останала вкаменена 
заедно с овчиците си горе в 
планината.

Така останал обичаят да се 
правят мартеници, за да е ра-
достна Баба Марта, да не се 
сърди и да носи само добрини на 
хората.

Кои са Пижо и Пенда

Традиционните фигури на 
Баба Марта са Пижо и Пенда, а 
за тях има няколко легенди:

Легенда за боговете
Легенда за Пижо и Пенда 

гласи, че те са тракийски богове. 
Бог Март – повелител на про-
летните промени и Белона – 
жената, която смилила сърцето 
му.

На сватбата на Март и 
Белона богините поднесли на 
новата стопанка на Балкана 
корона, изплетена от розови 
рози.

Но Белона надскочила по 
войнолюбство своя мъж, наки-
чила себе си с титлата „Богиня 
на войната” вместо с венеца от 
розови рози. Връзката между 
Март и Белона никога не е пре-
късвана, защото мартеницата 
е синоним на могъщите и непо-
бедими Бог и Богиня на войната, 
на победата над трудните 
времена. Те били закрилници на 
тракийските войници.

Легенда за любовта
Друга легенда за Пижо и Пен-

да гласи, че те са били двама 

влюбени. Пижо бил хубав, с благ 
характер и много трудолюбив 
с румени бузи.

Пенда била най-красивата 
мома с катранено черна коса и 
снежнобяло лице, а любовната 
им история била толкова вдъх-
новяваща, че станала повод да 
се превърнат в символи на 
мартеницата за да напомнят 
за силата на любовта.

Брат и сестра
Историята разказва, че се-

мейството им дълго време ня-
мало деца, а за да се сдобият с 
близнаците Пижо и Пенда, ро-
дителите им се съгласили на 
шестнайстия им рожден ден, 
едно от децата да бъде отведе-
но от зла магьосница. Когато 
моментът настъпил обаче, те 
се съпротивлявали толкова 
много, че накрая майка им била 
превърната от магьосницата 
във вишнево дърво, чиито кло-
ни били преплетени с червен и 
бял конец, които били именно 
Пижо и Пенда.

Къде си разменят 
мартеници

Обичаят е вписан в ЮНЕСКО 
под името „Културни практи-
ки, свързани с март“ като част 
от Световното културно на-
следство през 2017 г. Номинаци-
ята е от 4 страни: България, 
Северна Македония, Молдова и 
Румъния.

Румъния и Молдова
В Румъния, както и в Молдо-

ва, амулетът в бяло и червено 
се нарича „мърцишор“. Връзва 
се на китката само на деца и 
жени. Ако подарите мартенич-
ка на мъж в Румъния, той тряб-
ва да я носи на място, което не 
се вижда от другите. 

Мартеницата е свързана с 
образа на Баба Докия, която 
преде дълга нишка на времето, 
докато се качва с овцете в пла-
нината през първите девет дни 
на март.

Всяка жена си избира един 
от деветте дни, за да гадае 
какъв ще е късметът ѝ през 
годината. 

Северна Македония 
Мартеници се даряват и в 

Северна Македония под името 
„мартинки“. Македонците 
вярват, че този амулет има 
магическо и защитно действие, 

носи здраве, плодородие и пази 
от зли сили. 

Мартинката трябва да се 
носи само на лявата ръка и да 
не се вижда. Македонците 
носят мартинката, докато 
видят първата лястовичка, 
когато я свалят и поставят 
под камък.

Първомартенски  
обред

Някога всяка къща си имала 
мартеница, която си пазела. Тя 
била голяма и вълнена. Към нея 
хората привързвали подкови, 
мъниста и др. Това били т.нар. 
родови мартеници. Когато де-
тето тръгне да създава свое 
семейство, родителите носят 
старата мартеница и една нова 
в новия дом, като ги връзват 
една за друга. 

Така те остават през цялата 
първа година, за да се предаде 
паметта, обичта и силата на 
рода. Като види щъркел, младо-
то семейство окачва старата 
мартеница на плодно дърво, за 
да даде плод обичта им. А нова-
та остава при тях, за да се 
грижат за нея и да я предадат 
на децата си. 

Старата родова мартеница 
се „откупува“ от младите с 
нова, която те връзват в дома 
на родителите, за да им донесе 
нова сила в старините им. 

Какво се прави  
с мартениците

Мартеничките никога не 
трябва да се хвърлят, защото 
се вярва, че ако човек направи 
това, то той изхвърля и късме-
та си. Вместо това те се зака-
чат на разцъфнало овощно 
дръвче.

В някои краища на страната 
обичаят повелява да бъдат 
слагани под голям камък и след 
девет дни да се проверява какво 
има под него. Ако са се настани-
ли мравки, годината ще е богата 
с овце; ако има други по-едри 
буболечки – сполука в крави, в 
едър добитък; а, ако има червеи 
– ще се въдят много коне.

На други места хвърляли 
мартениците в реката, за да им 
върви по вода и всичко лошо да 
изтече.

Мартениците и 
времето

На 1 март жените не перат 
и не простират бели дрехи, за 
да не падат слани и градушки. 
За предпазване от гръм не се 
буха с бухалка, не се тъче, не се 
вари нищо. Жените избягват да 
шият, плетат, предат, тъкат, 
да работят в градината.

Честита Баба Марта!

Редактор МАРИЯ НАЙДЕНОВА

Приложението „Созопол“ 
излиза през седмица в петък
Тел.: 0550 2 57 04 
e-mail: press@sozopol.bg

Уважаеми читатели,
Очакваме вашите идеи  
за това какво искате  
да прочетете.
Подавайте вашите сигнали.
Очакваме вашите съвети.
Станете репортер и ни 
изпратете Вашите снимки  
и впечатления от събития,  
нередности, забележителни  
места и събития в региона.
Очакваме ви на e-mail:  
press@sozopol.bg

Ученици от третите 
класове на СУ „Св. св. Кирил 
и Методий“ изработиха в 
Етнографския музей в Созопол 

мартеници, с които ще за-
радват възрастните хора и 
обслужващия персонал в 
хоспис „Миладиноски“ в гр. 

Черноморец. 
Децата приложиха творче-

ски умения и с голямо старание 
и вдъхновение сътвориха 

красива феерия от мартеници.  
Традициите, които са при-

оритет в Етнографския музей, 
имат за цел да предадат на 

младото поколение любов и 
уважение към хората в нерав-
ностойно положение и тези, 
които се грижат за тях. 

Ученици от трети клас ще зарадват възрастни 
хора с мартеници, изработени специално за тях
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оц. Живков, трябва ли да 
празнуваме 3 март?

– Въпросът е твърде 
личен. В свободното обще-
ство всеки има правото да 
почита или не даден празник 
или годишнина. В по-общ 
план личното ми мнение е, 
че Трети март има място 
сред официалния празничен 
календар на страната ни. 
В докомунистическа Бъл-
гария този ден е бил един 
от официалните празници 
и е символизирал т.нар. 
национален идеал – стре-
межът на няколко генерации 
българи за освобождение на 
останалите под чужда 
власт съплеменници и при-
общаването им към роди-
ната-майка. Друг е въпро-
сът доколко Трети март 
трябва да остане нацио-
нален празник или да бъде 
заменен с друг ден, който 
повече да сплотява нас, 
днешните българи. Защото 
именно сплотяването е 
основната функция на 
националните празници. 
Но нека оставим тази 
тема за делничните дни.

– Консенсусна или спор-
на дата е?

– Към днешен момент 
определено не е консенсус-
на. Около Трети март в 
течение на десетилетия 
са изградени пластове от 
митове, благодарение на 
които представата на 

много българи за датата 
се разминава значително 
с действително случилото 
се на въпросния ден през 
1878 г. И когато някой 
публично изкаже истина-
та, че на 3 март нито 
приключва Руско-турска-
та война, нито се осво-
бождаваме, той незабавно 
бива заклеймяван с най-
различни добре известни 
нам етикети. Това обаче 
е по-малкият проблем. В 
крайна сметка, около все-
ки национален празник се 
изгражда комплекс от 
митове. Един пример: 
Превземането на Басти-
лията изобщо няма онова 
значение за хода на Френс-
ката революция, каквото 
му придават следващите 
генерации французи. Тряб-
ва да признаем, че през 
последното десетилетие 
на вече изминалия век, при 
всичките митове около 
себе си, Трети март ус-
пешно изпълняваше функ-
циите си на национален 
празник. В последните 
двайсетина години обаче 
това вече не е така. Глав-
ната причина Трети март 
да се превърне от „консен-
сусна“ в „спорна“ дата е 
активизирането на про-
руската, разбирайте про-
путинската пропаганда в 
България. За съжаление, 
съвременният руски ав-
торитарен режим чрез 
своите адепти и пропа-
гандисти в България, съз-
нателни и несъзнателни, 
успя да обсеби Трети март 
и да го подчини на агресив-
ната си външна политика, 
чиято цел, нека не крием, 
е възстановяването на 
колониалната зависимост 
на страната ни такава, 
каквато я помним от 
времето на комунистиче-
ския режим, и отклонява-

нето ѝ от демократичния 
път на развитие. Около 
Трети март през послед-
ното десетилетие всички 
ние виждаме активизира-
нето на проруските тро-
лове в социалните мрежи 
и в медиите и в какво пу-
тинистко сборище се 
превръща връх Св. Никола, 
известен повече като 
Шипка. В такъв случай аз 
обикновено напомням, че 
Русия на Романови няма 
нищо общо със Съветския 
съюз, с КГБ, с Путин и 
Путинова Русия. Но лан-
сирането на путинския, 
по същество съветски мит 
за „двойното освобождение“ 
и налагането на „вечна 
признателност“, автома-
тически прехвърляща се 
от Царя Освободител към 
комунистическа и пост-
комунистическа Русия на 
Ленин, Сталин и Путин, 
неминуемо срещат реак-
цията на проевропейски 
ориентираните български 
граждани. Допълнителен 
фактор тук е интернет 
революцията, благодарение 

на която достъпът до 
информация се разшири 
неимоверно и мнозина 
обикновени българи узнаха, 
че Трети март не е точно 
онова, което е залегнало в 
масовото съзнание. 

– На кого трябва да 
благодарим за Освобожде-
нието?

– На първо място, може 
би, на обикновените хора 
– българи, румънци, пода-
ниците на тогавашната 
Руска империя без разлика 
на етноса им, които, без 
да познават и да се инте-
ресуват от политика и 
дипломация, оставят 
костите си по бойните 
полета и в лазаретите. 
Разбира се, и на оцелелите 
офицери, войници и добро-
волци, чийто героизъм 
допринася за военния успех. 
Ролята на руската дипло-
мация и на руското оръжие 
за българското освобожде-
ние, независимо от какви 
подбуди са се движили те, 
е безспорна. Историята на 
Османската империя на-
сочва, че най-вероятно 
модерната българска дър-
жава щеше да се появи и без 
Руско-турската война от 
1877 – 1878 г. Но при какви 
обстоятелства, в какви 
граници и на каква цена 
щеше да се случи това, 
можем само да гадаем. Но 
тази ни благодарност към 
руснаците и, ако щете, към 
Русия на император Алек-
сандър II не бива да се 
трансформира в преклоне-
ние към съвременния режим 
в Кремъл. Защото, ако през 
XIX в. дипломацията на 
Романови способства за 
освобождението на бълга-
ри, сърби, че и на гърци, то 
през XX в. и до днес руска-
та политика работи в 
обратна посока. Тук не е и 
нужно да се връщаме към 

налагането на съветска 
хегемония и комунистиче-
ски режими в Източна 
Европа. Достатъчно е да 
напомним днешната руска 
агресия спрямо страни 
като Грузия и Украйна.

За да имаме национално 
освобождение същевремен-
но, на първо място трябва 
да имаме нация. В този 
смисъл най-голямата ни 
признателност трябва да 
отправим към тогавашния 
наш национален елит – от 
дейците на просветното 
и църковно-националното 
движение, през революцио-
нерите до строителите 
на модерната българска 
държава. Всички те имат 
своя принос за еманципи-
рането ни като нация и 
затова оставането на 
народа ни под чужда поли-
тическа и духовна власт 
да бъде вече нетърпимо и 
повече немислимо. Защото 
България, която се появява 
на картите през 1878 г., не 
е просто България. Това е 
национална държава, с де-
мократични и модерни за 
времето си институции 
и с елит с проевропейска 
визия.  

– Какви са били интере-
сите на Руската империя?

– Като на всяка империя 
през XVIII – XIX в. – импе-
риалистически. За разлика 
от днешна Русия, импери-
ята на Романови, с всич-
ките ѝ кусури, е била 
системен играч в между-
народните отношения. 
Случвало ѝ се е да воюва, 
но и да се коалира с евро-
пейски държави. Да, до 1905 
г. Русия е абсолютна мо-
нархия, но такива дълго 
време са и Прусия и Австрия. 
Политиката на вестер-
низация, започната от 
Петър Велики, цели евро-
пеизирането и модернизи-

рането на огромната 
страна. За съжаление, 
днешна Русия с налаганата 
от Путин доктрина на 
„евразийството“ върви в 
обратния път. По отно-
шение на Югоизточна 
Европа основната руска 
цел е била заемането на 
Проливите. Създаването 
на буферни държави под 
руски протекторат в 
региона е част от сред-
ствата за постигането 
на тази генерална цел.  
Еманципирането на Бъл-
гария, Румъния и Сърбия 
от техния протектор е 
странична, по-скоро не-
желана за Петербург по-
следица. 

– Защо трудно се защи-
тават националните 
интереси?

– Първо, защото много 
трудно се дефинират. Ако 
направим анкета с въпрос 
„Кои са националните ни 
интереси?“, вероятно ще 
получим над дузина напъл-
но различни отговори. 
Външните зависимости 
също влияят негативно. 
Но това са фактори, кои-
то се отнасят за всяка 
нация. Почти няма нацио-
нална държава, която в 
миналото да не е била обект 
на външни апетити. По 
отношение на България, 
мисля, че ние все още не сме 
се консолидирали напълно 
като нация. Социални кон-
фликти има във всяко об-
щество, но тук развява-
нето на чужди знамена, 
преклонението пред чужди 
сили, включително и та-
кива с агресивни спрямо 
страната ни намерения, и 
очакването някой отвън 
„да ни освободи“ и да ни 
реши проблемите, са в 
повече.

„
Най-голямата 
ни признател-
ност трябва 
да отправим 
към тога-
вашния наш 
национален 
елит
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ГЕОРГИ РУСИНОВ

Едно от нещата, които 
може би никога няма да се 
променят, е страстта на 
мъжете към оръжията и 
историята. Бургазлията 
Илиян Спасов съчетава 
едновременно и двете като 
чете исторически романи 
и документална литерату-
ра за времето на българско-
то освободително движение 
и колекционира огнестрел-
ни и хладни оръжия от 
този период. Само за 6 го-
дини той е събрал завидна 
колекция от пушки, писто-
лети, револвери, ками, ме-
чове и ятагани от XIX век. 

Бургазлията, който е 
родом от Карнобат раз-
вива собствен бизнес с внос 
и продажба на европалети. 
Той е и един от малкото 
от региона, който се зани-
мава с колекционерство на 
старинни оръжия и съще-
временно се забавлява с 
част от тях, включвайки 
се в исторически възста-
новки в страната. Пред 
наш репортер Илиян раз-
казва, че страстта му към 
колекционирането на 
такива ценни експонати 
започва преди 6 години, 
когато прочита пореди-
цата от книги на Токораз 
Исто – „Еничар“, „Хайдут“, 
„Войвода“, „Битката“ и 
„Махди“.

„В тях се разказва за 
двама братя. Единият е 
еничар, а другият хайдутин. 
Четейки тези книги, ми 
направиха силно впечатле-
ние оръжията, за които се 
говори – за ятаганите, за 
мечовете, за караколаците 
(българското оръжие). Така 
реших, че трябва да си купя 
такъв нож – караколак. 
Даже вече го нямам този 
първия, защото беше фал-
шив. Впоследствие продъл-

жих да закупувам още но-
жове, мечове, ятагани“, 
обяснява той, докато по-
казва най-различни хладни 
оръжия от колекцията си 
и продължава:

„Впоследствие продължих 
да закупувам още ножове, 
мечове, ятагани. Български-
те са по-къси, защото по 
закон в империята българи-
те са нямали право да носят 
по-дълги оръжия от осман-
лиите. Ето този истанб-
улски ятаган например, 
който е много рядък, стига 
до 75 – 80 сантиметра. Той 
е с дръжка от слонова кост 
и една от най-ценните ми 
придобивки“.

Първата възстановка

Така с първите покупки 
искрата у него вече е запа-
лена. Случайно научава от 
свой познат, че във Велики 
Преслав се организира вся-
ка година една от най-ма-
совите възстановки в 
страната. 

„Уж отидох да гледам, но 
се запознах с председателя 
на клуба организатор, об-
лякоха ме като руски войник 
и ме вкараха във възстанов-
ката. Там на площада, в 
града, към 200 човека взимат 
участие. Има от най-раз-
лични войски представи-
тели – руснаци, опълченци, 
черкези, казаци. Мога да 
кажа, че е много епична 
цялата битка. След края ѝ 
вече бях член на дружество 
„Традиция“, защото гласу-
ваха избор на нови членове. 
Аз исках малко да си помисля, 
но не ми оставиха този 
избор (б.а. смее се). Така се 
запалих. И когато човек 
членува в такъв клуб е важно 
да има атрибути. Казаха 
ми, че най-важно е да имам 
пушка – крънка. Тя ми е 
беше и първата пушка от 

Руско-турската война. И 
така едно по едно, лека-
полека почнах да си пазару-
вам от групи за възстанов-
ки и колекционери от 
Фейсбук. Купуваш нещо, 
което не е много хубаво, 
после го продаваш, пък ку-
пуваш по-хубаво, докато 
се ориентираш“, спомня си 
Илиян.

Най-много старинни 
оръжия са зад Океана

Любопитен факт се 
оказва и че голяма част от 
оръжията от периода на 
Освобождението ни са из-
несени в Америка, откъдето 
колекционерът няколко 
пъти е пазарувал. Казва, че 
всички оръжия в колекция-
та му са отпреди 1900 го-
дина. Най-много са тези от 
хайдушкото въоръжение, 
но има и руски, и османски. 

„Не мога да кажа кой от 
експонатите ми е най-ценен. 
Всичките си ги харесвам. 
Примерно тези револвери 
съм ги събирал много труд-
но. Някои са били разглобе-
ни, други в недобър вид. 
Този например „Върнънт“ 
беше заварен от едновре-
мешните служби, за да не 
се направи някое зломисле-
но деяние с него. Реставра-
торът една година се зани-
маваше с него, за да добие 
този вид, в който е сега. 
Една от най-скъпите ми 
пушки пък е арнаутката. 
Албанците са ги ползвали 
много. Много добри воини 
са били. Тя ми е от новите 
оръжия. Ето тази „Карио-
фили“, която е гръцка, също 
ми е доста скъпа. И може 
би ятаганът със слоновата 
кост“, посочва колекционе-
рът.

Именно през XIX век една 
част от оръжията, като 
револверите, например 
влизат на Балканите от 
Щатите. Други най-много 
ползвани у нас са били авс-
тро-унгарските „Гасер“, на 
които в Белгия правели 
много копия.

„На едни от „Гасер“-ите 
казват „черногорци“, защо-
то един от кралете им 
издава указ, че всеки черно-
горец трябва да притежава 
такъв револвер за самоза-
щита. Това показва колко 
разпространени са били 
точно тези оръжия“, раз-
казва той.

За да е пълна колекцията, 
Илиян притежава и някол-
ко униформи, които обли-
ча за участия във възста-
новките. Той има хайдушка, 
предстои да се сдобие с 
четническа, а когато „вле-
зе в бой“ понякога облича и 
руска, която ползва от 
клуба. 

„Имам и униформи от 
двете Балкански войни. Те 
са почти като нашите 

дрехи от казармата преди 
20 – 30 години – така наре-
чените „въшкарници“, 
които всички служещи от 
този период знаят с това 
име“, с усмивка обяснява 
бургазлията.

Търси съмишленици за 
създаване на клуб

Тежи му обаче, че в Бур-
гаско трудно намира съ-
мишленици за създаване на 
местен клуб. Няколко чо-
века още като него в облас-
тта колекционират оръжия 
и се включват във възста-
новки. 

„Има двама-трима от 
един друг клуб „Единение“. 
Адмирал Цеков им е пред-
седател. Той е бивш шеф на 
базата в Атия. Събираме се 
на сбирки. Даже той ме 
покани в Сунгурларе преди 
2 години. Там направихме 
съвместна изложба. Като 
цяло ми се иска да сме пове-
че хора, за да можем да си 
основем един наш клуб. 
По-лесно да се организираме 
и да пътуваме“, споделя 
той.

В годината Илиян 
успява да се включи  
в 5-6 възстановки

„Те са и повече, но не 
успявам навсякъде да оти-
да. Някой път имам желание, 
но поради работни ангажи-
менти не сварвам винаги. 
По принцип ги правят съ-
бота и неделя, но понякога 

има и такива през делнични 
дни. Освен това са и по-
далеч като разстояния. 
Затова ми се иска и тук 
някакъв клуб да създадем, за 
да можем хем и в района да 
организираме такива. Пре-
ди няколко години бяхме на 
Петрова нива, но нас ни 
използваха за масовка и 
после кой откъдето е. Мал-
ко неудовлетворени оста-
нахме с един приятел то-
гава“, казва бургазлията.

Друга голяма възстанов-
ка е за Ангел войвода, орга-
низирана от сдружение 
„Хайдути“, която се про-
вежда до Асеновград. В Ка-
лофер тази есен поне 100 
човека отново са се събрали 
да се отдадат на любимото 
си занимание. 

Типично по български и 
сред колекционерите и 
участниците във възста-
новки прехвърчат искри.

„Примиряваш се с много 
неща. Има го и момента на 
заяждане между колекцио-
нерите във Фейсбук групи-
те. Ти пуснеш нещо, те 
започват да ти правят 
забележи и да ти търсят 
кусури, вместо едно браво 
да ти кажат“, пояснява 
Илиян.

Предци в родата са 
пазили хазната

От страна на майка си 
Илиян има пра-прадядо, 
който е бил дервенджия. 
Той и съмишлениците му 
са се занимавали с охраната 

на планинските проходи в 
Южна България. 

„От Кликач и Глумче 
някъде до към Маринка са 
пазили проходите. От там 
пък са почвали охраната 
Бимбеловите хора на Ма-
ринчо Бимбела, или Страш-
ния както са му казвали. Те 
са от Факия „войнуци“. 
Султанът им е давал много 
привилегии, защото хазна-
та от там е минавала и те 
са я охранявали. А другите 
като Вълчан войвода – те 
пък са грабели“, споделя 
бургазлията. 

Майката на съпругата 
му има роднина участник 
в една от войните след 
Освобождението, а първи-
ят мъж на прабабата на 
половинката му е загинал в 
Първата Балканска война. 
Семейство Спасови пази 
старинни снимки на двама-
та. 

Затова и историята 
винаги му е била интересна, 
макар и по думите му през 
комунизма да са учили не-
щата по друг начин.

„Сега вече научавам, че 
доста от нещата са раз-
лични. Като почнах да чета 
и книгите, и в разговори с 
колегите ми стана още по-
интересна. Чета много 
исторически романи, доку-
ментална литература. За 
хайдутството Цончо Родев 
има една много интересна 
трилогия – „Тътен“, „Бу-
рята“ и „Настана ден“. 
Много автентично са на-
писани“, казва Илиян.

Колекционерство. Илиян Спасов събира старинни оръжия и участва в исторически възстановки
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Родолюбец редовно облича 
хайдушките дрехи и „влиза в бой“

Със съпругата си Дона, която подкрепя хобито на колекционера
ФОТО: ЛИЧЕН АРХИВ

Част от колекци-
ята на бургаз-
лията 
ФОТО: ГЕОРГИ РУСИНОВ

Илиян (в 
средата) по 

време на една 
от възста-

новките
ФОТО: ЛИЧЕН АРХИВ



ДОНА МИТЕВА

Нейната учителска карие-
ра започва в далечната 2000 
година като учител по исто-
рия и цивилизация и от тога-
ва вече 24 години преподава в 
професионални гимназии. В 
настоящето Петя Кудева е 
старши учител по история в 
ПГСАГ „Кольо Фичето“, Бургас.

За това да преподаваш ху-
манитарен предмет в профе-
сионално училище  тя казва: 
„Предизвикателство е да си 
учител по история в профе-
сионална гимназия, защото 
учениците имат интереси в 
други области, но от учителя 
зависи да ги направи съпри-
частни и активни по дисци-
плината. Преподаването на 
история в съвременния свят 
има за цел да подготви учени-
ците да разберат сложните 
връзки между миналото, на-
стоящето и бъдещото и да 
развият уменията, необходи-
ми за успешно справяне с 
предизвикателствата на на-
шето време, а те не са никак 
малко“.

Преподаването на история 
е област, в която се наблюда-
ват постоянни иновации. 
Младите хора се променят, с 
тях и начините, по които им 
се поднася материалът.

„Някои от новите подходи 
в преподаването на история 
включват: Използване на ин-
терактивни методи на обу-
чение; Навлизане на нови 
технологии и използване на 
различни платформи както за 
преподаване (MozaBook) – та-
ка и за проверка и оценка на 
знания (Plickers).    Провеждане 
на изследователски проекти 
извън училище, които да под-
крепят учебната програма и 
да развият аналитичните и 
научни умения на учениците. 

Що се отнася до фактоло-
гията – въпреки промяната 
на учебната програма мисля, 
че има още какво да се желае, 
за да се постигнат по-добри 
резултати като например 
синхрон между предмети като 
история и литература. Можеш 
да разбереш една епоха по-до-
бре, ако след час по история, в 
който е разгледан векът на 
Симеон Велики, влезеш в час по 
литература и учиш литера-
турните постижения на 
Първото българско царство.

В различните учебници 
фактите, които се поднасят, 
са различни, съдържанието на 
урочните единици е различно, 
а историята трябва да се 
преподава и учи по схемата 
„причини-събитие-резултати“, 
изразява своето лично мнение 
Кудева.

Политическата конюнкту-
ра, демократичните процеси 
и всичко случващо се у нас, в 
Европа и в света също влияят 

върху учебното съдържание. 
Пресен пример за това е и де-
батът за Националния празник  
3 март. Това до голяма степен 
обърква и разделя обществото, 
а също така и младите хора.

„В нашето общество за 
съжаление липсва единомислие 
за основни важни исторически 
периоди – от националния 
празник до тоталитарния 
режим между 1944 и 1989 г. 
Това е една от причините 
преподаването на история в 
училищата да бъде обект на 
политическата конюнктура, 
което според мен не трябва 
да се случва. Фактите са си 
факти и те не трябва да бъдат 
променяни, подменяни или 
омаловажавани, особено що се 
отнася до Трети март.

За мен, Трети март пред-
ставлява повод за размисъл и 
самооценка. Той ни припомня, 
че свободата и независимост-
та са ценности, за които 
трябва да се борим всеки ден. 
Това е денят, в който трябва 
да си припомним уроците от 
миналото и да се вдъхновим 
от духа на нашите предци, 
които са жертвали всичко за 
свободата на родината си. Не 
трябва в такива моменти да 
се делим , а да преклоним глави 
пред обикновените руски 
воини, оставили костите си 
за свободата на българите, 
тези обикновени войници, 
които са били далеч от им-
перски интереси и политика, 
за които по-важно е било да 
постъпят като хора и хрис-
тияни, борейки се за свеще-
ното право на един поробен 
християнски народ да живее 
свободно“, категорична е ис-
торичката.

Нейните наблюдения и 
контакт с учениците показват, 
че те се вълнуват и от дебата 
за Националния празник.

„Младите хора се вълнуват 
от този празник – неведнъж 
сме говорили с тях да отидем 
на Трети март на Шипка, за 
да изразим своето уважение и 
почит към героизма на пред-
ците ни и идеята за това ви-
наги е идвала от тях (За съжа-
ление все още неосъществена). 
Трети март не е просто ис-
торическо събитие от мина-
лото. Той е денят, в който 
трябва да се ангажираме с 
бъдещето на страната си и да 
работим за постигането на 
по-добро общество – именно 
това вълнува младите хора“, 
заключи Кудева.

По повод на това дали 
трябва да се смени национал-
ният празник – такава идея 
имаше в политическите кръ-
гове и вместо на трети март 
да се празнува на двадесети 
четвърти май, тя също е 
разговаряла със своите учени-
ци: „Когато за първи път се 
лансира тази идея в публично-
то пространство, децата 

сами потърсиха мнението ми 
по този въпрос в неформални 
разговори в междучасията и 
аз споделих моите мисли. Без-
спорно 24 май е повод за нацио-
налната гордост и самосъзна-
ние. Този ден ни напомня за 
важността на образованието, 
културата и езика като ос-
новни елементи на национал-
ната идентичност. Той ни 
вдъхновява да се гордеем с 
богатата ни история и кул-
тура, оставили отпечатък 
върху славянската общност. 
Още през далечната 1851 в 
Пловдив за първи път е отбе-
лязан този ден , далеч преди 3 
март 1878, но превръщането 
му в национален ще го полити-
зира. 

Националният празник е 
нещо друго. Той е свързан с 
представата за възкресението 
на българската държава от 
пепелищата на Батак и погро-
мите над населението ни в 
хода на Руско-турската война. 
Свързан е с идеала на Левски за 
„Чиста и свята република“, с 
мечтата на нашите револю-
ционери за свободна и силна 
България. Това е празник, 
който маркира началото на 
възстановяване и изграждане 
на свободното отечество“, 
говори разпален учителката.

От много години има по 
няколко учебника по един и 
същи предмет за един и същи 
клас. Много са коментарите 
„за“ и „против“ това и до 
каква степен това помага на 
учителите да намерят онова 
издание, което им допада най-
много. Да не говорим и за това, 
че самите учебници се сменят 
в годините също често. Ко-
ментарите на родители и 
ученици са, че безумията са 
огромни и че често написано-
то в учебниците далеч не 
отговаря на възрастта на 
учениците. По този въпрос 
преподавателката, смятана 
в гилдията за една от водещи-
те като специалист, комен-
тира: „Отговорът на този 
въпрос не може да е еднозначен.  
Смяната и изборът на учеб-
ници могат да имат както 
положително, така и отрица-
телно въздействие върху 
учителя и причините за това 
са различни. Ако новите учеб-
ници предоставят по-акту-
ална информация, по-подходя-
щи учебни материали и 
по-интересни задачи, това 
може значително да подпомог-
не преподавателя. Новите 
методи, примери и упражнения, 
представени в учебниците, 
могат да обогатят учебния 
процес и да успеят да  дадат 
на учениците по-достъпно и 
разбираемо съдържание“. Но 
от друга страна, тя изразява 
и своето мнение, че за съжале-
ние в програмата и учебници-
те има още какво да се желае. 
Те невинаги са добре написани 

и разбираеми.
Непременно, когато се 

смени учебникът, преподава-
телят трябва да се приспосо-
би към новия материал, да се 
запознае с новите примери, 
упражнения и методи, които 
той предлага, а това изисква 
допълнително време и усилия 
от страна на учителя.

Младите хора в момента са 
запленени от изкуствения 
интелект, ТикТок, телефони 
и всякакви модерни изкушения, 
имат и други приоритети. 
Затова и преподаването на 
исторически факти става още 
по-трудно.

„Безспорно, съвременният 
свят е немислим без новите 
технологии и образованието 
не може без тях, ако искаме то 
да бъде модерно. Новите тех-
нологии имат място в съвре-
менната класна стая, но не 
бива да се прекалява с тях. 
Според мен трябва да има баланс 
между старите методи и 
новото и модерното. Да,трябва 
да се помнят важни и фунда-
ментални дати – не може без 
тях, но трябва и да се мисли и 
анализира дадено събитие, да 
се правят логически и между-
предметни връзки с география 
и литература.

Историята е фундамента-
лен учебен предмет, който 
играе ключова роля в образова-
телната система. Тя предос-
тавя възможност да разберем 
какво се е случило в миналото, 
как са се развили обществата 
и кoи са били важните събития 
и фигури. Това помага на уче-
ниците да придобият пред-
става за настоящето и да 
извлекат поуки за бъдещето“, 
казва бургазлийката.

Не е лесно да си учител в 
днешно време. Трябва винаги 
да си в час и с новостите в 
науката и технологиите, да 
умееш да ги ползваш и да раз-
нообразяваш уроците и мате-
риала с тях. Тук имаме много 
помощници  и различни учебни 
платформи. Споменах по-горе 
MozaBook, Дигиталната рани-
ца на МОН (но там има още 
какво да се желае) Платфор-
мата „Уча-се“ е добър вариант 
за обобщение и проверка на 
знания.

Кудева си спомня и куриоз-
на ситуация , която винаги  я 
кара да се усмихва и да подчер-
тава колко креативни могат 
да бъдат учениците: „Случи 
се по време на тест, свързан с 
новата ни история. Двама 
младежи на предпоследния чин 
се разшумяха по време на теста, 
при което направих забележка, 
а единият младеж каза: „Гос-
пожо, той извади двадесет 
лева да провери дали снимката, 
която сте сложили, е на Стам-
болов“. 

Тя помни и своя ученик 
Явор Христов: „През 2019 
година участвахме в ІV на-

ционален конкурс на ВТУ „Св. 
св. Кирил и Методий“ „ПРОС-
ТРАНСТВО И ВРЕМЕ“ с пре-
зентация за Антим І. На 
публичната защита Явор 
Христов показа своята висо-
ка ерудиция и много добри 
познания по проблематиката, 
свързана с дейността и мяс-
тото на Антим І в нашата 
история. След защитата той 
получи оценка 5.25 и с нея 
можеше да кандидатства във 
ВТУ.

След няколко месеца Явор 
ми се обади и ми съобщи, че ще 
е студент – специалност 
„История и информационни 
технологии“. Младежът под-
черта, че подготовката и 
работата ни върху презента-
цията за Антим І го е моти-
вирала да стане учител по 
история“, разказва с гордост 
учителката.

А миналата година нейни 
ученици имаха възможността 
да участват в ІХ сесия на 
Ученическия институт на 
Българската академия на нау-
ките. Учениците от ПГСАГ 
бяха вдъхновени от Европей-
ската година на младежта 

(2022) и показаха, че младите 
хора, макар и учещи в профе-
сионална гимназия по строи-
телство, архитектура и гео-
дезия се интересуват от 
миналото на град Бургас и в 
частност на Острова и Чен-
гене скеле. Те посветиха своя 
проект и на гимназията, 
която през 2020 г. отбеляза 
своя 60-годишен юбилей, но 
поради пандемията не се реа-
лизираха инициативи. „Ето 
защо екипът, разработил 
проекта, се възползва от да-
дената им възможност и по-
каза, че в Европейската година 
на младежта младите хора 
могат да постигнат много и 
да израснат като достойни 
българи и европейци. Пак през 
2022 година спечелихме първо 
и трето място на НК „Родо-
любие“.

Тези млади хора в момента 
са студенти и се развиват в 
други области – архитектура, 
информационни технологии и 
др.“, разказва Кудева, доказ-
вайки на практика, че исто-
рията е предмет, който дава 
основа и изгражда логическо 
мислене у младите хора.

Факт. Трети март не е просто историческо събитие от миналото. Той е денят, в който 
трябва да се ангажираме с бъдещето на страната си  –  това вълнува младите хора
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Петя Кудева, старши учител по история:

В нашето общество липсва единомислие 
за основни важни исторически периоди

През 2022 година учениците на г-жа Кудева спечелиха и първо, и 
трето място на НК „Родолюбие“    ФОЬТО: ЛИЧЕН АРХИВ

Участие в ІV национален конкурс на ВТУ „Св. св. Кирил и Мето-
дий“ „ПРОСТРАНСТВО И ВРЕМЕ“ – Явор Христов и Петя Кудева

ФОТО: ЛИЧЕН АРХИВ



Какво пазят вестниците 
за отбелязването на Трети март
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Архиви. Различен прочит на Националния празник

– Каква е ролята на граф 
Игнатиев, княз Дондуков?

– И двамата са част от 
руския политически елит. 
Игнатиев поставя подпи-
са си под Санстефанския 
договор. Действията му 
не са напълно синхронизи-
рани с неговите начални-
ци в Петербург – княз 
Горчаков и императора. С 
този договор Игнатиев 
по-скоро влошава позици-
ите на руската дипломация 
(а оттам и изгледите за 
по-обширни предели на 
бъдещата българска дър-
жава), тъй като настрой-

ва срещу нея най-малкото 
Великобритания и Австро-
Унгария. Ще припомним, 
че по редица предвоенни 
спогодби Русия се е анга-
жирала да не създава голя-
ма държава на Балканите, 
а и в духа на тогавашните 
международни отношения 
важните въпроси винаги 
се решават от Великите 
сили колективно, на кон-
греси. В случая това е 
Берлинският конгрес. През 
пролетта на 1878 г. Игна-
тиев води предварителни 
преговори с Австро-Унга-
рия, които завършват с 
провал поради руското 
желание Сърбия да получи 

територии в Косово и 
Новопазарския санджак, 
смятани за австрийска 
сфера във Виена. 

Княз Дондуков присти-
га в България през пролетта 
на 1878 г. в качеството си 
на специален императорски 
комисар с на практика 
неограничени от никого в 
страната правомощия. 
Под ръководството на 
Дондуков през 1878 – 1879 
г. започва изграждането 
на българските държавни 
институции – армия, 
полиция, съдебна и финан-
сова система, учебно дело. 
Под негово шефство ра-
боти т.нар. Съвет, който 

е прототип на бъдещия 
Министерски съвет. 
Именно Дондуков свиква 
Учредителното народно 
събрание, като играе важна 
роля, пряко и косвено, за 
персоналния подбор на 
депутатския корпус. Са-
мият проект за Органи-
чески устав на Българско-
то княжество, върху 
който стъпват търнов-
ските учредители, е изра-
ботен от руската окупа-
ционна администрация. 

– Трябва ли да се „изче-
гърта“ идеята за руската 
роля и влияние?

– Не трябва да се „че-
гърта“, но  факторът 

„Русия“ трябва да се обяс-
нява обективно, за да се 
разбират правилно целите 
и характерът на руската 
външна политика. И ди-
намиката им през различ-
ните епохи. В исторически 
план съществуват много 
„Русии“ и всяка от тях 
има специфично устрой-
ство, политика, култура, 
социално-икономически 
отношения и дипломация. 

– Има ли интерес сред 
младите хора към специ-
алността „История“?

– Наскоро коментирах-
ме с колеги този въпрос. 
Оказва се, че, противно на 
доминиращото впечат-

ление, общият брой на 
обучаващите се в Исто-
рическия факултет на 
Софийския университет 
не е спаднал значително 
спрямо времето, по което 
аз бях студент, т.е. преди 
25 години. Като отчетем 
негативния демографски 
тренд, оказва се, че инте-
ресът към историята сред 
младите даже е нараснал. 
Тук ще се възползвам от 
случая за малко реклама – 
отскоро Софийският 
университет отвори свой 
филиал в Бургас, където 
се преподават и изучават 
и исторически специално-
сти. 

Доц. д-р Светослав Живков: Сплотяването е основната функция...

ДОНА МИТЕВА

През годините Освобож-
дението на България винаги 
е присъствало в периодичния 
печат. Основно събитие 
през годините е отдаването 
на почит към загиналите в 
битките руски войници. 
От архивни материали, 
предоставени от Регионал-
на библиотека „П. К. Яворов“ 
– Бургас се проследява как 
през годините е отбелязван 
Трети март в града и облас-
тта.

Във „Вечерна бургаска 
поща“ през 1935 година 

празненството е отбеля-
зано в статия, в която се 
описва, че „в катедралния 
храм „Св. св. Кирил и Мето-
дий“ е бил отслужен молебен 
и заупокой за ония самоот-
вержени и просмукани от 
високо национално чувство 
и съзнание български синове, 
които сложиха костите си 
по бранните полета и със 
своята героична смърт 
изкупиха свободата на бъл-
гарския народ, над който 
много години наред тегнеше 
като черна прокоба турска-
та робия“. Изброяват 
официалните лица, които 

са присъствали на молебена, 
следва „внушителна мани-
фестация, която завършва 
с парад, приет от начални-
ка на гарнизона“.

Година по-късно същият 
вестник пише, че празникът 
не е отбелязан само в Бургас, 
а тържества е имало също 
в Камено и в Сунгурларе.

1937 година пък предва-
рително заплануваните 
събития за отбелязване на 
празника, се променят за-
ради много студеното 
време. Молебенът на от-
крито се провежда в храма, 
който се оказва тесен да 
събере ученици от девиче-
ската и мъжката гимназии, 
военни, официални лица и 
граждани.

През 1939 година освен 
тържественото богослу-
жение има и прием в Об-
ластната дирекция. Това 
отразява вестник „Бургаски 
фар“ на своята първа стра-
ница. Подчертава се още 
празничната реч на начал-
ника на гарнизона полковник 
Койчев пред войсковата 
част и гражданите, които 
са на площада, а манифес-
тацията до морската 
градина не се е състояла 
заради проливен дъжд. Денят 
завършва с прием в област-
ната дирекция.

Честването на празника 
през 1944 година е отбеля-
зано във „Вечерна бургаска 
поща“, като акцентът е 
върху речта на генерал Бо-
яджиев. „След молебена ге-
нерал Бояджиев произнесе 
вдъхновена реч, като свър-
за празникът на нашето 
Освобождение с Обедине-
нието ни – дело на великия 
покоен Цар Борис III - Обе-
динител“. Той изтъкна, че 
в своята 1300 годишна ис-
тория българският народ 
е проявявал прозорливост 
и винаги достойно е от-
стоявал своите национални 
идеали. Така и сега целокуп-
ният български народ е готов 
за всички изпитания, спло-

тен около своя млад и 
любим цар Симеон II“, се 
казва в статията.

Годишнината на Осво-
бождението на България 
е отбелязана в „Народен 
фар“ от 5 март 1948. 
Подзаглавието на стати-
ята гласи: „Отпразнува-
нето в Бургас мина под 
знака на гореща благодар-
ност към доблестния 
братски руски народ – ос-
вободител“, а в деловия 
президиум присъстват 
Константин Симонов – 
съветски консул в Бургас, 
началникът на гарнизона, 
представителя на Градския 
комитет на ОФ Ненчо 
Вълков, председателя на 
българо-съветското дру-
жество Петър Михов, 
кмета на града д-р Карам-
болов и други. Привет-
ствени телеграми са из-
п р а т е н и  д о  м а р ш а л 
Толбухин – Москва и до 
Националния съвет на 
Отечествения фронт. 

В първата телеграма се 
казва: „Бургаското граж-
данство, свикано на тър-
жествено събрание по 
случай 70-годишнината от 
освобождението на Бълга-
рия от турско робство, 
държи да изкаже Вам и на 
героична съветска армия 
благодарност и признател-
ност за неоценимата под-
крепа, която армията, 
командвана от Вас, даде на 
въстаналия български народ 
да се освободи за втори път 
на великия 9 септември 1944 
година и да тръгне по свет-
лия път на социализма.

Вечна слава на падналите 
за свободата ни освободи-
тели през 1878 година и през 
1944 година!“

През 1993 година „Чер-
номорски фар“ посвещава 
страница на празника, къ-
дето са намерили място 
различни акценти. Публи-
куван е и репортаж от 
самите чествания в цялата 
област.

„Вечерна бургаска 
поща“, през 1935 година

През 1939 година освен тържественото богослужение, има 
и прием в Областната дирекция. Това отразява вестник 
„Бургаски фар“

Годишнината на Освобождението 
на България е отбелязана в „Наро-
ден фар“ от 5 март 1948 година
Фото: РБ „П. К. Яворов“
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Детски футболен турнир ще се проведе през уикенда
ЧЕРНОМОРСКИ ФАР

В края на тази седмица 
стартира приятелският 
турнир „Футболни звезди 

на България“. Той ще даде 
шанс за изява на малки 
таланти, родени през 2012 
и 2014 г. 

Родените през 2012/2013 

г. ще играят в комплекса 
„Парк Арена ОЗК“. Учас-
тници са: „Добруджа“ – 
Добрич, „Приказките“ – 
Добрич, „Марица“ – Пловдив, 

„Несебър“, „Черноморец 
2012“ и „Черноморец 2013“, 
„Звезденбург“ и „Звездичка“.

При родените през 2014 
г. турнирът ще се проведе 

на спортен комплекс „Звез-
дичка Арена“. В него учас-
тие ще вземат „Добруджа“, 
„Нефтохимик“, „Несебър“, 
„Звездичка“ и „Звезденбург“.

ГЕОРГИ РУСИНОВ

Четири бургаски плувни 
клуба искат допълнително 
финансиране от Община Бур-
гас. Това става ясно от писмо, 
входирано и подписано от 
председателите на СК „Аку-
лите“, СКП „Метропол“, КВС 
„Бургас“ и КВС „Нефтохимик“. 
Причината – предоставените 
им субсидии били 10 пъти по-
малки от сумите, които са 
платили за използване на об-
щината спортна база, за 
която цената вече два пъти 
била повишавана.

„От създаване на нашите 
клубове винаги сме си плащали 
навреме и в срок използването 
на спортните обекти. Нямали 
сме наказани треньори и със-

тезатели. На 20 февруари, на 
сайта на Община Бургас бяха 
публикувани сумите, разпре-
делени по Програмата за фи-
нансово подпомагане на спорт-
ните клубове“, посочват в 
писмото си те и тук посочват 
разликата описана по-горе.

Председателите на клубо-
вете продължават с това, че 
плуването е може би най-кон-
курентния спорт в България 
и разходите са доста големи, 
докато даден състезател 
стигне до Държавно първенство.

„Той трябва да покрие 
нормативи по време на тур-
нирите, които не се отчитат 
по програмата, а това няма 
как да се случи, ако не тренира 
всекидневно. В същото време 
състезателите в много от 

другите спортове нямат 
такива ограничения и всяко 
участие им се води като тур-
нир от Държавно първенство, 
а разходите им за спортна 
база са в пъти по-малки от 
нашите“, обясняват те.

Във връзка с това те жела-
ят допълнително финансира-
не за клубовете си, за да може 
безпроблемно да си плащат за 
ползване на базата и да не 
стават поредните длъжници 
на ОП „Общински имоти“ по 
думите им. Желаят да продъл-
жат обществената си дейност 
в областта на спорта, както 
и да получат възможност 
повече плувци да тренират 
редовно и повече състезатели 
да представят Бургас в Дър-
жавните първенства.

Нужда. Средствата били 10 пъти по-малки от таксите за спортните бази

Плувни клубове се наредиха за 
допълнително финансиране

О Б Я В Л Е Н И Е

На основание Заповед № 
238/28.02.2024г. Административ-
ният ръководител – председател 
на Окръжен съд гр. Бургас 

О Б Я В Я В А:
конкурс

І.За следните длъжности в 
Окръжен съд - Бургас:

І.1.“Съдебен деловодител“ 
в Окръжен съд – Бургас – 2 
щ.бр. по чл. 67, ал.1, т.1 от КТ. 

І.2.“Съдебен секретар“ в 
Окръжен съд – Бургас – 1 щ.бр. 
по чл. 67, ал.1, т.1 от КТ.

Описание на длъжността 
„Съдебен деловодител”: подробно 
описана в обявлението на ин-
тернет адрес: https://burgas-os.
justice.bg/ и на таблото на съда. 

Описание на длъжността 
„Съдебен секретар“: подробно 
описана в обявлението на ин-
тернет адрес: https://burgas-os.
justice.bg/ и на таблото на съда;

ІІ.Минималните и специфич-
ни изисквания, предвидени в 
нормативните актове, както и 

ІІІ. Специфичните изисквания, 
определени от административ-
ния ръководител за заемане на 
обявените длъжности са уточнени 
в обявлението на интернет адрес: 
https://burgas-os.justice.bg/ и на 
таблото на съда.

ІV.Начинът за провеждане 

на конкурса за обявените 
длъжности е подробно описан в 
обявлението на интернет адрес: 
https://burgas-os.justice.bg/ и на 
таблото на съда.

V.Необходими документи, които 
следва да бъдат представени 
от кандидатите за обявените 
длъжности са изнесени в обявле-
нието на интернет адрес: https://
burgas-os.justice.bg/ и на таблото 
на съда. Документите се подават 
лично от кандидатите или чрез 
пълномощник, с нотариално 
заверено пълномощно.

VІ.Минималният размер на 
основната заплата за обяве-
ните длъжности е уточнен в 
обявлението на интернет адрес: 
https://burgas-os.justice.bg/ и на 
таблото на съда.

VІІ.Място за подаване на 
документите за обявените 
длъжности: Окръжен съд гр. 
Бургас, ул. “Александровска “ № 
101, ет. 2, стая № 12 или стая 
№ 10, тел. 056 879429 или 056 
879431, всеки работен ден от 
09 -12.00 ч. и от 13.00-17.00 ч.

На разположение на кандида-
тите са: Заявление по образец, 
както и съответните Декларации, 
които следва да бъдат изтеглени 
от интернет страницата на съда 
(https://burgas-os.justice.bg) и 
коректно попълнени.

VІІІ.Срок за подаване на 
документите: Документи за 
участие в конкурса се подават 
до 05.04.2024г. включително.

8000 Бургас, ул.Александровска 101, тел. 056/897400, 
Факс 056/811136

Таксите, които клубовете заплащат за ползване на базите, им идват високи        ФОТО: ОБЩИНА БУРГАС

ЧЕРНОМОРСКИ ФАР

Призови места в първото 
състезание от календара на 
Българска Брейк Федерация 
за 2024 г. и квоти за World 
Breaking Kidz спечелиха със-
тезателите на спортен клуб 
„Бляк Стайл Скуад“ с треньор 
Христо Андонов.

Брейк-виртуозите тряб-
ваше да премерят сили с 
около 100 от най-добрите 
състезатели в страната. 

Бургаският клуб спечели 
общо 4 златни медала, 2 
сребърни, един бронзов и две 
купи от отборно предста-
вяне:

– в категория за момчета 
на възраст от 10 до 12 годи-
ни – първото и второто 
място заслужиха Никола 
Николов и Стефан Русев;

– категорията за юноши 
и девойки на възраст от 13 
до 15 години, при момчета-
та второто и четвъртото 
е за Цветан Данов и Артьом 
Фирулев; при девойки – тре-
то място – Валентина 
Станева;

– за възрастовата група 
от 16 до 18 години, Констан-
тин Шарапчиев излезе побе-
дител при момчетата, а 
съотборникът му Божидар 
Пехливанов е на второ мяс-
то;

– сред състезателите на 
възраст 19 до 34 години, 
Никола Янакиев отнесе пър-
вото място при момчетата, 
а Пламена Георгиева доми-
нира сред момичетата в 
същата възрастова катего-
рия и спечели първото мяс-
то.

Освен индивидуалните 
състезания, Държавното 
първенство по брейк пред-
ложи и вълнуващи моменти 
с отборни демонстрации 
(showcase), където при гру-
пата над 12-годишните, 
„Бляк стайл скуад“ демон-
стрираха забележителни 
изпълнения и завършиха в 
класирането първи. В от-
борните битки (Crew Battle) 
в категориите при над 
12-годишните спечелиха 
сърцата на журито и пуб-
ликата и съответно първо 
място.

Константин Шарапчиев, 
Никола Янакиев, Божидар 
Пехливанов спечелиха квоти 
индивидуално и по двойки 
за World Breaking Kidz (@
world_kidz_breaking_champion), 
който ще се проведе на 24-25 
май в Любляна, Словения. 
Bgirl Firebird или Пламена 
Георгиева получава wildcard 
като шампион от минало-
годишното издание!

Сред официалните гости 

беше и Бойко Джелебов – 
председател на треньорска-
та комисия и треньор на 
Националния отбор по брейк. 
Българската брейк федерация 
бе осигурила международна 
съдийска бригада с участие-
то на Иван Желязков – Spago 
(България), основателя на 
Fresh Skillz Breaking Battle и 
лицензиран съдия към Све-
товната федерация по 
спортни танци Дазо (Турция), 
както и OG Samson (Словения) 
– един от пионерите на 
словенската хип-хоп сцена. 
Зад грамофоните бяха Skill 

и Димитър Андреев, водещи 
Jokata и Kozke, което гаран-
тира само качествено селек-
тирана музика, много енер-
гия и добро настроение.

*Брейк надпреварите вече 
са олимпийски спорт и са 
включени в програмата на 
игрите в Париж през 2024 г. 
Във френската столица 
това ще се определят пър-
вите в историята олимпий-
ски шампиони, а преди 5 
години този спорт направи 
дебют като демонстрати-
вен на младежката олимпи-
ада в Буенос Айрес.

Брейкъри обраха медали и спечелиха 
квота за световно първенство

Бургаският клуб „Бляк Стайл Скуад“ спечели общо 4 златни ме-
дала, 2 сребърни, един бронзов и две купи от отборно предста-
вяне     ФОТО: ОБЩИНА БУРГАС
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Кастинг. Авторитетно жури оценява кандидатите 

ВЕСЕЛА ГОРАНОВА

Нов живот ще заживее 
конкурсът „Бургас и море-
то“ с музикален формат 
за млади таланти. На кас-
тинга се явиха 18 млади 
изпълнители с авторски 
песни, от тях журито ще 
определи финалистите, 
които са 

Дарина Маркова, Кристи-
ана Кирилова, Кристиян 
Грънчаров, Максим Ялнъзов, 
Мария Великова, Натали 
Ангелова, Соня Вангелова, 
Теодора Велева и групите 
Scarlet Clouds и Fifth Hour.

Всички те взеха участие 
на кастинг, който се про-
веде в Културен дом НХК 
и успяха да впечатлят 
журито в състав: Дарияна 
Куманова, Антонио Ван-
дони, Стефан Илчев, Ми-
хаела Маринова и Христин 
Стрижлев.

Журито изказа впечат-
лението си от потенциала 
на всички участници и 
даде ценни съвети на мла-
дите таланти. В специал-
но видео те споделят и 
имената на финалистите 
и дават заявка, че съвмест-
ната им работа по автор-
ските им песни ще продъл-
жи до лятото, когато ще 
е и финалният концерт на 
младите изпълнители. 
Именно тогава ще бъде 
избран и победителят в 
конкурса, който ще получи 
възможността да запише, 
заснеме и разпространи в 
музикалния свят своята 
авторска музика.

Идеята е песните да са 
написани от млади хора да 
се слушат от тях и да имат 
модерно, алтернативно и 
ново звучене, а не да е ес-
традно и шлагерно.

„Искаме да вдъхнем нов 

живот и  прочит на една 
запазена марка, каквато е 
конкурсът „Бургас и море-
то“, заяви Димитър Ма-
джаров, директор на ОП 
„Летен театър, фестива-
ли и концерти“.

„Искаме да постигнем 
синергия между стария и 
новия конкурс като запазим 
бранда“, заяви от своя 
страна зам.-кметът Диана 
Саватева. 

„Нямаме нужда от кавъ-
ри и уникални гласове, а от 
хора, които пишат музика, 
това е основното“, споде-
ли пред журналисти Дари-
яна Куманова.

„Щастлива съм, че видях 
на кастинга, че има музи-
кално грамотни хора“, е 
мнението на певицата 

Михаела Маринова.
Музикалните спецове са 

категорични, че се надяват 
да научат младите хора 
какво е музикален бизнес. 

Според италианеца в 
журито Антонио Вандони 
музикалният бизнес в Бъл-
гария не е толкова развит, 
колкото на запад, а той би 
помогнал и изнесъл талан-
тите извън пределите на 
страната ни.

Конкурсът е далеч и не 
търси участници от голе-
мите музикални формати, 
както и масовост. Изпъл-
нителите трябва да са 
млади, актуални, оригинал-
ни и модерни. 

Финалистите ще тряб-
ва да подготвят аранжимент 
на една конкурсна песен от 

„Бургас и морето“ и да я 
представят, това е реве-
рансът към бургаската 
емблема на музиката. 

Реверансът към тради-
ционния конкурс „Бургас и 
морето“ ще е подготовка-
та на кавър на една кон-
курсна песен от него през 
годините. Тя ще бъде 
представена по време на 
втората фестивална вечер 
от финалистите през 
лятото.

Наградният фонд е на 
стойност до 10 000 лв. В 
рамките на тази сума 
победителят получава 
професионален звукозапис 
в студио, изготвяне на 
видео, радио, телевизион-
на и онлайн реклама на 
песента.

Вдъхват нов живот на  
„Бургас и морето“ с конкурс  
за млади таланти 

ДОНА МИТЕВА

Ароматите на бензин и 
парфюм ще се смесят тази 
събота на паркинга на Saxa 
beach в Морската градина, 
за да се роди свръхадреналин 
за участнички и зрители. 
От 10 часа ще се проведе 
традиционното рали за 
жени „Елена Апостолова“. 
Надпреварата тази година 

е на ново място, съответ-
но и с ново трасе. Предход-
ни години се провеждаше 
на паркинга на „Метро“.

Всички мъжки момичета, 
които обичат да въртят 
майсторски не баници, а 
волана на любимата кола, 
могат да се запишат за 
участие час преди началото.

Ралито ще се проведе за 
27-а година.

ЧЕРНОМОРСКИ ФАР

Над 250 мартеници бяха 
получени в Центъра за под-
крепа на личностното 
развитие. Те са изработени 
от сръчните ръце на деца 
от 33 бургаски детски гра-
дини. Идеята на ЦПЛР е да 
накара децата от ранна 
възраст да развият у себе 
си качеството на благот-
ворителност и добровол-
чество.  Повечето от 
мартениците са уникати, 
изработени от природни 
материали, съчетани с кре-
ативни идеи.

На 1 март Баба Марта, в 
чиято роля ще влезе Нико-
лета Кирязова от театрал-
на школа „Детско царство” 
към ЦПЛР, ще закичи с 
мартеница украински деца, 

които се обучават в цен-
търа в ДГ „Райна Княгиня“. 
Той бе сформиран по проект 
„Уницеф България и Общи-
на Бургас – заедно за уязви-
мите деца и младежи“.

Мартеницата се подаря-
ва на децата и учениците 
от украинската общност 
като символ в българските 
традиции на настъпващата 
пролет, носещ пожелание за 
здраве, плодородие, чистота 
и щастие. Съвместното 
честване на този пролетен 
празник ще даде възможност 
на децата от украинската 
общност по-лесно да се 
приобщят към нашата кул-
тура, защото културата 
приобщава всички народи.

Всяка детска градина ще 
получи грамота за участие 
от Община Бургас.

Баба Марта бързала...

Дамско рали смесва 
аромат на бензин и 
парфюм 

Кастингът 
бе в Култу-
рен дом на 
НХК 
ФОТО: ОБЩИНА 
БУРГАС

Журито разяснява идеята на новия конкурс, който допълва традиционния.

ГЕОРГИ РУСИНОВ

Веднъж на 4 години го-
дината е високосна. Това 
означава, че тогава вместо 
365, дните в дванадесетте 
месеца са 366. Допълнител-
ният ден е приет да бъде 
в най-краткия месец – фев-
руари. Тогава се добавя един 
29-и ден. 

Случва се, разбира се, в 
тези дни да се раждат деца, 
което прави рождените 

им дни много интересни. 
Вчера в Бургаска област 309 
души почерпиха за рожден 
ден. Това отговориха на 
запитване за „Черноморски 
фар“ от ГРАО – Бургас. 

Практиките за празну-
ване са различни. Някои се 
отчитат всяка година и 
обикновено го правят на 1 
март, или на 28 февруари. 
Други отбелязват рожде-
ния си ден само на датата, 
т.е. веднъж на 4 години. 

Такива хора се шегуват, че 
остаряват с по една годи-
на само тогава. 

Има и една практика 
назад във времето, че деца, 
родени на 29 февруари, са 
писани нарочно на различ-
ни дати, обикновено на 1 
март. 

Както и да са празнува-
ли 309-те рожденици, 
„Черноморски фар“ им 
честити и пожелава здра-
ве, щастие, успехи и любов.

Надпреварата се е превърнала в годините в една от тради-
ционните атракции на Бургас в навечерието на Осми март

ФОТО: ФБ

309 души в областта черпят веднъж 
на 4 години за рожден ден
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